
وش لاستیک اعلام شد شرایط جدید خرید و فر
اتاق اصناف ایران طی اطلاعیه ای به فعالان صنــف عمده و خرده فروش 
لاســتیک اعلام کرده که در زمان فروش تایر سواری به مصرف کننده نیاز 
است پنج رقم آخر شماره شاسی و شماره موتور خودرو از خریدار دریافت 
و در سند خرده فروشی ثبت شــود.همچنین بر اساس این اطلاعیه، برای 
کنترل اطلاعات خریدار، امکان ارســال پیامک تایید ســهمیه تا اطلاع 

ثانوی به صورت اختیاری فراهم شده است.
همچنین لازم است بر روی دکمه »ارسال کد تأیید سهمیه« کلیک شود 

و کد پیامک شده به خریدار نیز در سند ثبت شود.
گفتنی است؛ در راســتای استفاده از ظرفیت شــبکه صنفی و واحدهای 
عمده فروش و خرده فروش لاستیک در فرایند توزیع لاستیک، لازم است 
دارندگان پروانه کســبِ رسته فروش لاستیک به ســامانه جامع تجارت 
مراجعه کرده و نسبت به اخذ »کد نقش«، »تایید خرید« و »ثبت فروش« 
کالا اقدام کنند.  بر این اســاس تحویل لاستیک به شــبکه توزیع توسط 
تولیدکنندگان منوط به داشتن کدنقش و پروانه کسب در رسته مربوطه 
است. در ماه های اخیر بازار لاستیک با مشــکلات متعددی روبه رو بوده و 
گزارش ها از بازار نیز حاکی از کمبود لاســتیک با قیمت مصوب دولتی در 
بازار است. گفته می شود بخشی از این مشکلات به تاخیر در تخصیص ارز 
برمی گردد و بخشــی هم به خاطر دپوی کالا در خلاء نظارت بر بازار است. 
پیش از این هم حســین فرهیدزاده از ثبت و ابلاغ قیمت مصوب لاستیک 
خبر داد و گفت که قیمت مصوب در ســامانه ۱۲۴ ثبت و همین قیمت به 
اتحادیه فروشندگان لاستیک ابلاغ شده اســت. بر این اساس متقاضیان 
خرید لاســتیک می توانند با مراجعه به واحدهای صنفی، تایر مورد نظر 

خود را با قیمت مصوب خریداری کنند.
اخیرا اقداماتی برای بهبود وضعیت بازار لاســتیک در دســتور کار قرار 
گرفته اســت. برای مثال ســامانه جامع تجارت با صدور اطلاعیه ای برای 
خرده فروشان تایر سواری، دستورالعمل فروش خرده فروشی لاستیک ها 
را اعلام و تاکید کرده است که در زمان فروش تایر سواری به مصرف کننده 
نیاز است شماره شاسی و شــماره موتور خودرو را از خریدار دریافت و در 
ســند خرده فروشــی ثبت کنند؛ همچنین جهت کنترل میزان سهمیه 
خریدار، بایستی گزینه ارسال کد تایید سهمیه انتخاب و کد پیامک شده 
برای مشتری، در سند ثبت شود.با این حال به نظر می رسد وضعیت بازار 
لاستیک هنوز به نقطه مطلوب نرســیده است و در روزهای اخیر بسیاری 
از مخاطبان ایســنا در نظرات خود بــرای خبرهای مرتبط بــا این حوزه 

خواستار تشدید نظارت ها بر بازار لاستیک شده اند.

مدیرکل دفتر امور گیاهان جالیزی اعلام کرد
دلیل کمبود گوجه فرنگی

مدیرکل دفتــر امور ســبزی ها و گیاهان جالیزی علت کمبــود گوجه فرنگی 
در بازار را بارندگی های اخیــر عنوان کرد و گفت کــه در روزهای آینده حجم 
زیادی محصول وارد بازار خواهد شد.حسین اصغری با بیان اینکه تولید سبزی 
و صیفی در کشور به صورت چهار فصل  و مستمر ادامه دارد، گفت: محصولاتی  
مثل سیب زمینی و پیاز به دلیل قابلیت انبارداری از تولید تابستان و اوایل پاییز 
در انبارها نگهــداری و به مرور به بازارهای مصرف عرضه می شــود. قیمت این 

محصولات هم در بازار رضایت مصرف کنندگان را به دنبال دارد.
وی ادامه داد: گوجه فرنگی به دلیل شرایط محصول امکان انبار کردن را ندارد. 
البته مقداری در استان خوزستان انبار می شــود که زیاد نیست تا بتوانیم بازار 
را با آن تامین کنیم.مدیرکل دفتر امور سبزی ها و گیاهان جالیزی اضافه کرد: 
برای فصل پاییز میزان ۴۸۰۰ هکتار برنامه کشت گوجه فرنگی در استان های 
جنوبی هماهنگ شــده و از این ۴۸۰۰ هکتار  ۲۱۵ هزار تــن محصول به بازار 
عرضه خواهد شد. بر اساس برآوردها ۱۳۵ هزار تن از این ۲۱۵ هزار تن فقط در 
ماه آذر به بازار عرضه می شــود.وی در پایان گفت: در چند روز گذشته به دلیل 
بارندگی در مناطق جنوبی، مزارع به دلیل عدم امکان تردد قابلیت برداشــت 
نداشتند. به همین دلیل بازار با کمبود گوجه فرنگی مواجه شد. با بهبود شرایط 
جوی و امکان بارگیری محصول در چنــد روز آینده حجم زیادی گوجه فرنگی 

وارد بازار مصرفی خواهد شد.

تایر  افزایش واردات ماشین آلات در راستای حمایت از تولید ملی

کاهش ۶۰ درصدی قاچاق پوشاک به کشور
خریدار  سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز از کاهــش ۶۰ درصــدی قاچاق 
پوشاک از سال ۹۶ تا کنون خبر داد و گفت: 
واردات ۴۲ میلیــارد و ۷۰۰ میلیون دلاری 
واردات تجهیزات تولید پوشــاک در ســال 
۱۴۰۲ حاکی از افزایش چشــمگیر عرضه و 

فروش این محصول دارد.
حمیدرضا دهقانی نیا اظهار داشــت: حجم 
پوشــاک قاچاق از ۲ و نیم میلیــارد دلار در 
ســال ۹۶ به ۶۷۲ میلیون دلار در سال ۹۸ 

کاهش یافته است.
وی افزود: در ســال ۹۹ قاچاق پوشــاک به 
بیش از یک میلیارد دلار رســید؛ اما به طور 
کلی می توان به این نکته اشاره کرد که طی 
سال های گذشــته واردات غیرقانونی این 
محصول کاهــش بســیاری را تجربه کرده 

است.
سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
خاطرنشــان کرد: برخــی از محصولات که 
به منزله قاچاق در ســطح عرضه به چشــم 

می خورد، پوشــاک تولید داخل اســت که 
به عنوان کالای خارجی به دســت مشتری 

می رسد.
دهقانی نیا تاکید کــرد: مطابق آمار وزارت 
صمــت واردات تجهیزات )ماشــین آلات( 
تولید پوشاک به کشور در ســال ۱۴۰۱ به 
میزان پنج میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار بوده 
که در ســال ۱۴۰۲ به ۴۲ میلیــارد و ۷۰۰ 

میلیون دلار رسیده است.
وی تصریح کرد: این آمارها نشــان می دهد 
که نــرخ تولید داخلی پوشــاک و در پی آن 
فروش این محصول افزایشــی بوده، یعنی 
محصــول داخلی جایگزیــن کالای قاچاق 

شده است.
سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
بیان کــرد: اگر ارزش تولیدات پوشــاک در 
ســال ۱۴۰۱ بالغ بر چهار میلیــارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار و میزان نیاز کشور پنج میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون دلار در نظر گرفته شود، خلا 
میان این آمار یک میلیارد دلاری اســت که 

قاچاق محسوب می شود.

تشدید برخورد با پوشاک قاچاق
دهقانــی نیا خاطرنشــان کــرد: در حال 
حاضر ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز به عنوان یک قرارگاه هماهنگ کننده، 
برنامه تشــدید برخورد با نشان های محرز 
پوشــاک قاچــاق را به صورت یــک روند 
پایدار و مســتمر در کشــور پیگیری و با 
همــکاری ضابطان در ســطح عرضه اجرا 

می کند.
وی با تاکید بر اینکه بیشــتر نشــان هایی 
قاچاق پوشاک به کشور تولیدات پاکستان 
و بنگلادش اســت، خاطرنشــان کــرد: از 
تولیدکنندگان انتظــار می رود وظیفه خود 
در شناسنامه دار کردن و الصاق شناسه کالا 
روی محصولات در خــط تولید را به صورت 
جدی پیگیری و عملیاتــی کنند تا امکان و 
شرایط برخورد جدی با متخلفان در سطح 

عرضه فراهم شود.

قدرت خرید مسکن برای خانه اولی ها تقریبا به صفر رسیده است

گزارش عجیب دولت: قیمت مسکن ریخت
رئیس سازمان برنامه و بودجه مطرح کرد

 لایحه بودجه ۱۴۰۳
 متکی بر درآمدهای پایدار
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صندوق هایی که عمر و سرمایه را می بلعند
سعید اشتیاقی  افزایش سن بازنشســتگی که به تازگی از سوی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه به تصویب 
رسید، مهمترین و البته پر ســر و صداترین مصوبه ای بود که نه تنها شاغلان و 
جویندگان کار را با شوک و حیرت روبه رو کرده است بلکه خبرگان اقتصادی و 

کارشناسان بازار کار را نیز مات و مبهوت کرده است.

یادداشت

گذر رحیل از گذار تاریخ
مجتبی اردشیری ســریال »رحیل« که فصل اول آن از شــبکه سوم سیما 
پخش شــد، در فصل دوم از گذار تاریخ گذر کرده و ادامه داســتان را در دوران 

جدید، یعنی شکل گیری پایه های حکومت پهلوی روایت می کند.
دوران گذار در تاریخ تمام ممالک دنیا شرایط و اهمیت خاص خود را دارد. 

دیدگاه

آگــهي مــزايده عمـومي 
 شماره 11 سال 1402

شركت آب و فاضلاب استان آذربايجان شرقي 

 شركت آب وفاضلاب استان آذربايجان شرقي در نظر دارد ملک مربوط به ساختمان اداری بستان آباد،متعلق به این شرکت را با 
مشخصات مندرج در اسناد مزایده را طبق مشخصات مندرج در اسناد مزایده و از طریق سامانه ستاد ایران برگزار و به مزایده بگذارد. لذا از 
كليه واجدین صلاحيت و درخواست كنندگان شركت در مزایده دعوت مي گردد از تاریخ درج آگهی لغایت مدت مندرج در ذیل فراخوان با 
مراجعه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند. بدیهي است شركت در رد یا قبول هر یك از پيشنهادات 

مختار ميباشدو هزینه آگهي از برنده مزایده اخذ خواهد شد . 
الف ( به پيشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پيشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در اسناد مزایده واصل شود ، مطلقاً ترتيب 

اثر داده نخواهد شد . 
ب ( سایر اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مزایده مندرج است . 

ج( پيشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمين هاي معتبر تسليم یا مبلغ مذكور را به حساب جام شماره 7221124733 بانك 
ملت باجه آب و فاضلاب تبریز ) كد شعبه 1342/5 ( واریز و حسب مورد ضمانتنامه یا رسيد واریز وجه را ضمن بارگذاری در سامانه ستاد 
ایران به صورت فيزیکی نيز در وقت مقرر تحویل دبيرخانه شرکت آ ب و فاضلاب استان آذربایجانشرقی نماید. به پيشنهادهاي فاقد سپرده ، 
WWW.abfaazarbaijan.ir سپرده هاي مخدوش ، سپرده هاي كمتر از ميزان مقرر،  چک و نظایر آن ترتيب اثر داده نخواهد شد .سایت

مهلت فروش اسناد از تاریخ درج آگهی لغایت ساعت 19 مورخه  1402/9/14
آخرین مهلت تسليم و بارگذاری پيشنهادات در سامانه ستادایران ساعت 8 صبح مورخه 1402/9/27

زمان و تاریخ  بازگشایی پيشنهادات در سامانه ستاد ایران ساعت 10 صبح مورخه1402/9/27
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/09/07
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/08 

شناسه آگهی: 1612612

نوبت دوم

شركت آب وفاضلاب استان آذربايجان شرقي

وزارت نیرو 
شركت مهندسي  آب وفاضلاب کشور



علی باقری در نشست مجمع صلح و امنیت آفریقا:

غربی ها دیگر نمی توانند برای حقوق بشر مرثیه سرایی کنند

با دستور رئیس جمهور صورت گرفت

 معافیت مالیاتی حقوق کارگران و کارمندان ۱۲ میلیون تومان

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی دریایی ارتش
وی دریایی ارتش؛ ظرفیت  فرمانده کل قوا: نیر

بزرگ نظام و کشور است
 فرمانده کل قوا با تاکید بر اینکه نیــروی دریایی ارتش؛ ظرفیت بزرگ 
نظام و کشور اســت، اظهار داشتند: باید تلاش شــود تا نیروی دریایی 

ارتش یک نیروی راهبردی، به صورت جامع باشد.
 

جمعی از فرماندهان و مســئولان نیــروی دریایی ارتــش جمهوری 
اسلامی ایران، به  مناســبت هفتم آذرماه روز نیروی دریایی، با حضرت 

آیت الله خامنه ای فرمانده کل قوا دیدار کردند.
حضرت آیت الله خامنــه ای فرمانده کل قوا ظهــر در دیدار فرمانده کل 
ارتش و جمعی از فرماندهان نیروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
با اشــاره به ظرفیت های فراوان در نیروی دریایــی ارتش به خصوص 
ظرفیت این نیرو برای کمک به اجرای سیاست های اقتصاد دریا محور، 
بر لزوم کشف ظرفیت های جدید به منظور افزایش اقتدار نظام و کشور 

و همچنین ایجاد نشاط و امید در جامعه تاکید کردند. 
رهبر انقلاب اســلامی در این دیــدار که به مناســبت ۷ اذر روز نیروی 
دریایی ارتش برگزار شــد، ۷ آذر را یک روز تاریخی و فراموش نشدنی 
خواندند و افزودند: این روز باید به عنوان روز فــداکاری نیروی دریایی 

ارتش معرفی شود.
حضرت آیت الله خامنــه ای پیشــرفت های نیروی دریایــی ارتش از 
ابتدای انقلاب تاکنون را چشــمگیر و غیرقابل بــاور خواندند و گفتند: 
در ســال های اول انقلاب حضور نیروی دریایی ارتش فراتر از آب های 
ســرزمینی غیرقابل تصور بود اما اکنون نیروی دریایی ارتش با قدرت و 
صلابت سفر ۳۶۰ درجه به دور دنیا انجام می دهد و با سربلندی به کشور 
باز می گردد.ایشان افزودند: یک روزی تصور نمی شد که نیروی دریایی 
ارتش امکان حضور در دریای خزر داشــته باشــد اما اکنون در سواحل 

دریای خزر ناوشکن ساخته و در آنجا به آب انداخته می شود. 
رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر ارتقای بیش از پیش توان و آمادگی های 
رزمی نیــروی دریایی ارتش بــا اســتفاده از ظرفیت هــای این نیرو 
خاطرنشــان کردند: یکی از ظرفیت هــای نیروی دریایــی ارتش که 
می تواند موجب ایجاد امید و نشاط در میان جوانان شود، زمینه سازی 
برای امکان بازدید اردوهای راهیان پیشرفت از کارخانه ها و توانمندی 

های این نیرو است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: باید تلاش شود تا نیروی 

دریایی ارتش یک نیروی راهبردی، به صورت جامع باشد.
در این دیدار امیر دریادار ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش ضمن ارائه 
گزارشــی از توانمندی ها و فعالیت های این نیرو، از ابلاغ سیاست های 
توسعه دریا محور تشــکر و قدردانی و بر آمادگی نیروی دریایی ارتش 

برای کمک به اجرای این سیاست ها تاکید کرد.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش، گســترش حوزه نفــوذ در دریا و تکیه 
بر فنــاوری و دانش را دو سیاســت اصلــی این نیــرو در جهت تقویت 

مؤلفه های قدرت نظام برشمرد.

 پیام رئیس جمهور در پی درگذشت 
وانه معصومی پر

رئیس جمهور در پیامی درگذشــت هنرمند پیشکســوت ســینما و 
تلویزیون کشــورمان، مرحومــه پروانه معصومی را بــه جامعه هنری، 
علاقمندان و دوســتداران و به ویژه خانواده محترم آن مرحوم تسلیت 
گفت. سید ابراهیم رئیســی در پیامی با تســلیت درگذشت مرحومه 
پروانه معصومی تصریح کــرد: این بازیگر مردمی و نام آشــنا در عرصه 
فعالیت های هنری با رعایت اخلاق حرفــه ای و ایفای نقش های مؤثر و 

ارزشمند، نام خود را در تاریخ فرهنگ و هنر این مرز و بوم ماندگار کرد.
متن پیام رئیس جمهور به شرح زیر است؛

بسم الله الرحمن الرحیم-  انا لله و انا الیه راجعون
ضایعه درگذشــت هنرمند پیشکسوت ســینما و تلویزیون کشورمان، 

مرحومه پروانه معصومی، موجب اندوه و تأثر خاطر گردید.
این بازیگر مردمی و نام آشــنا در عرصه فعالیت هــای هنری با رعایت 
اخلاق حرفه ای و ایفای نقش های مؤثر و ارزشمند، نام خود را در تاریخ 

فرهنگ و هنر این مرز و بوم ماندگار کرد.
اینجانب مصیبت وارده را به جامعه هنری، علاقمندان و دوســتداران و 
به ویژه خانواده محترم آن مرحوم تســلیت می گویم و از درگاه خداوند 
متعال برای ایشان رحمت و مغفرت الهی و برای عموم بازماندگان صبر 

و سلامتی مسألت دارم.
سید ابراهیم رئیسی
رئیس جمهوری اسلامی ایران

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور پاسخ داد

آیا مدت زمان سربازی به ۱۲ ماه کاهش می یابد؟
رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای مجلس شورای 
اسلامی گفت: تصمیم گیری در موضوع نظام وظیفه بر عهده ستاد کل 

نیروهای مسلح است.
محمدصالح جوکار، با اشاره به مصوبه مجلس شورای اسلامی در برنامه 
هفتم توسعه برای کاهش مدت خدمت ســربازی به میانگین ۱۲ ماه، 
بیان کرد: باید در این حکمی که در برنامه هفتم توسعه از سوی مجلس 
پیش بینی شده است، حتما نظر ستاد کل نیروهای مسلح اخذ می شد 
چراکه تصمیم گیری در حوزه نظام وظیفه بر عهده ستاد کل نیروهای 

مسلح است.
وی در ادامه تاکید کرد: ورود مجلس به تنهایی در این موضوع و تصمیم 
گیری درباره آن، نمی تواند منجر به تصمیم گیری کاملی شــود. بهتر 
بود مجلس برای تصمیــم گیری در این خصــوص هماهنگی لازم را با 

ستاد کل نیروهای مسلح انجام می داد.
 نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جریان بررســی لایحه برنامه 
هفتم توســعه، بند )ن( ماده ۱۰۲ لایحــه برنامه هفتم توســعه را به 
تصویب رســاندند که بر اساس این بند ســتادکل نیروهای مسلح باید 
به منظور تحکیم دفاع از اســتقلال، تمامیت ارضی کشــور، استفاده از 
ظرفیت های ملی و ایجــاد انگیزه لازم برای جوانــان در انجام خدمت 
وظیفه و رشد تعالی و توانمند سازی و افزایش مهارت های آنها در طول 
سالهای اجرای برنامه هفتم توسعه نسبت به کاهش خدمت سربازی به 
میانگین ۱۲ ماه و جایگزینی ســایر عضویتها، تعیین تکلیف مشمولان 
غایب و دانشجویان مشغول به تحصیل در دانشگاه های معتبر خارج از 
کشــور که به تأیید وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت 
و درمان و آموزش پزشــکی و شــورای عالی آموزش حوزه های علمیه 
می رسد اقدام نماید.بر اساس این گزارش،  شــورای نگهبان هنوز نظر 
نهایی خود را در خصوص مصوبات مجلس شــورای اسلامی در لایحه 

برنامه هفتم توسعه اعلام نکرده است.

تریبون

 وزیــر امور خارجــه جمهوری اســلامی ایــران طی 
نامه هایی از دیوان بین المللی کیفری خواســت که به 
بی کیفری مقامــات رژیم صهیونیســتی خاتمه داده 

شود.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
با ارســال نامه هایی به رییس و دادســتان دیوان بین 
المللی کیفری، بر ضرورت تســریع در رســیدگی این 
دیوان به پرونده فلســطین و محاکمه جنایات اخیر در 

غزه تاکید کرد.
وزیر امــور خارجه کشــورمان با اشــاره بــه بمباران 
وحشــیانه غزه و تجــاوز زمینی به آن از ســوی رژیم 
صهیونیستی و شــهادت بیش از ۱۴۰۰۰ نفر از مردم 

بیگنــاه و مجروح شــدن بیــش از ۳۲۰۰۰ 
انجامیده است، آنها را مصداق ارتکاب جرایم 
خطیر بین المللی از قبیــل جنایت جنگی، 
جنایت علیه بشریت و نســل کشی دانسته 

است.
امیرعبداللهیان حمایت برخی از کشــورها 
از رژیم غاصــب صهیونیســتی را موجبات 

قلدری و ادامه سبوعیت و خشونت این رژیم در ارتکاب 
جنایات بین المللی در کمال آرامــش و بی کیفر مانی 
دانســت و بر تعهد حقوقی دیوان بیــن المللی کیفری 
در انجــام وظایف خود مبنی بر تعقیــب مرتکبین این 

جنایات برای پایان بخشیدن به بی کیفری تاکید کرد.

وزیر امور خارجه با اشاره به رسیدگی پرونده 
فلسطین نزد دیوان، اقدام دیوان بین المللی 
کیفری در این رابطه را آزمونی برای استقلال 
و بی طرفی قضایی آن دانسته و افزوده است 
که اکنون زمان آن اســت که دیوان تصمیم 
بگیرد که در برابر فشــار و منافــع برخی از 
قدرت ها مقاومت کند یا با عقب نشــینی در 
این مسیر اجازه دهد که بی رحمی های ارتکابی توسط 

رژیم اشغالگر بی کیفر باقی بماند.
امیرعبداللهیان در این نامه افزوده اســت که از دیوان 
بیــن المللی کیفری انتظــار می رود کــه اجازه ندهد 
مرتکبین جرایــم خطیر بین المللی بــی کیفر مانده و 

با تبعیت از وظیفه اصلی اش که در اساســنامه رم بر آن 
تاکید شده است، با اجتناب از اســتانداردهای دوگانه 
و عدالت گزینشــی و سیاســی کاری، تعقیب قضایی 
کارآمد مرتکبین جنابات خطیر بین المللی را تضمین 

کند.
وزارت امور خارجه در راســتای اجــرای قانون مقابله 
با اقدامــات خصمانه رژیم صهیونیســتی علیه صلح و 
امنیت مصوب مجلس شورای اســلامی )اردیبهشت 
۱۳۹۹( و همچنیــن در راســتای حمایــت از مردم 
مظلوم فلســطین و شــهدا و مجروحین غزه، فعالیت 
های دیپلماتیک، بین المللی و حقوقــی خود را ادامه 

می دهد.

وزیر

خریدار   معــاون سیاســی وزارت امور 
خارجه در مجمع صلح و امنیــت آفریقا در 
سنگال گفت: نسل کشی دیروز غربی ها در 
آفریقا و نسل کشی امروز صهیونیست ها در 
فلسطین، ثابت می کند آنچه برای غربی ها 
ارزش نــدارد، هویــت، موجودیت و حقوق 
انســانی اســت علی باقری کنــی، معاون 
سیاسی وزارت امور خارجه که برای شرکت 
در نهمین نشســت مجمع صلــح و امنیت 
آفریقا به ســنگال ســفر کرده اســت، روز 
دوشنبه ششــم آذر ۱۴۰۲ در نخستین روز 
این نشست طی سخنانی به ارایه دیدگاه ها 
و مواضع جمهوری اســلامی ایران در قبال 

صلح و امنیت در آفریقا پرداخت.
نخستین روز این نشســت دو روزه در پنلی 
با حضــور معاونــان وزرای خارجــه ایران، 

فرانسه، آلمان و ترکیه برگزار شد.
علی باقــری در این نشســت گفــت: نظم 
بین المللی کنونی با وجود همه پیچیدگی ها 
از ضعف هــا و چالش هــای متعــددی رنج 
می برد؛ تــا حدی که بــه اذعــان همگان 
اســتمرار حیات این نظم میســر نیست و 
بدون شــک این نظم فروخواهد پاشید. در 
حال حاضــر در دوران گذار بــه نظم جدید 
هســتیم. در این میان باید تاکید کرد که در 
نظم جدید باید آفریقا جایگاه واقعی خود را 
باز یابد.وی ادامه داد: نقطه ضعف اصلی نظم 
رو به افول کنونی بی عدالتی مشهودی است 
که در تار و پود این نظم نهادینه شده است. 
نظمی که بر پایه عدالت بنا نشده باشد، قطعا 
پایدار نخواهد ماند. از ســوی دیگر در نظم 
کنونی همه بازیگران از جمله آفریقایی ها در 
آن نقش موثری ندارنــد، لذا تحمیلی بودن 

نظم کنونی از جمله نقاط ضعف برجســته 
آن به شــمار می رود. به عبــارت دیگر نظم 
کنونی حاصل مشــارکت همگان بر اساس 
ظرفیت ها و شایســتگی های خود نیست، 
بلکه برآمــده از اعمال زور چنــد قدرت از 
جمله آمریــکا و صرفــاً تامین کننده منافع 

نامشروع آنها است.
معاون سیاســی وزارت خارجه خاطرنشان 
کرد: همه بازیگران موثر به ویژه آفریقایی ها 
باید تلاش کنند تا با ایفای »نقش موثر« به 
»سهم شایســته« خود در نظم آتی جهانی 
دســت یابند. هر نظمی کــه در آن آفریقا 
سهم شایســته نداشته باشــد، نظم پایدار 
نخواهد بود. براین اســاس همه کسانی که 
می خواهند تا هرچــه زودتر به نظمی پایدار 
و فراگیر در گســتره جهانی دســت یابند، 
نباید در برابر ایفای نقش موثر و کسب سهم 
شایسته آفریقا در آن مانع تراشی کنند. در 
عین حال آفریقایی ها نیز نباید منتظر اقدام 
دیگران باشند، بلکه خود باید در مواجهه با 
بی عدالتی ها و ظلم بایستند تا بتوانند سهم 

شایسته خود را در این نظم به دست آورند.
طنز تلــخ تاریــخ: نابودی انســان و حقوق 
بشــر در میدان و دلســوزی برای انسان و 
مرثیه سرایی برای حقوق بشر در دیپلماسی

وی تاکید کرد: در این میان آفریقایی ها باید 
به این واقعیت توجه داشــته باشند که برای 
دســتیابی به این هدف باید از ظرفیت های 
چندجانبه گرایی در دوران گذر اســتفاده 
کنند، چرا که امروز امنی، صلح، پیشــرفت 
و توســعه در گرو وابســتگی به آمریکا و یا 
یک قدرت غربــی دیگر نیســت. در طول 
سال های گذشــته غربی ها به بهای جان و 

منافع آفریقایی ها صاحــب منابع و قدرت و 
پیشرفت شدند و به قیمت ناامنی در آفریقا، 
امنیت خود را تضمین نمودند، ولی امروز با 
آگاهی ملت هــا و دولت های آفریقایی ادامه 
چنین وضعی میســر نیست و دیگر غربی ها 
نمی توانند در ســرزمین هــای آفریقایی، 
انسان و حقوق بشر را نابود کنند و در همان 
حال، در ســاختمان های مجلل نهادهای 
بین المللی برای انســان دلســوزی و برای 

حقوق بشر مرثیه سرایی کنند.
رئیس تیم مذاکره کننده کشــورمان گفت: 
دقیقا این وضعیتی اســت که امروز جهان 
در غزه مشــاهده می کند. آمریــکا و چند 
قدرت غربی با حمایت از اشغالگر و متجاوز 
اجازه نمی دهند ملت فلســطین به حقوق 
اولیه خود دســت یابند. آنچه این روزها در 
غزه جاری اســت فراتر از نقض حقوق بشر 
اســت، چرا که صهیونیست ها وجود بشر در 
غزه را با ســلاح ها، امکانات و حمایت های 
آمریکا و چند قدرت غربی به مسلخ می برند 
و برای حفظ نظم ظالمانــه کنونی کودکان 
و زنان بی گناه فلســطینی را با فجیع ترین 
وضعیت به قتل رسانده و خانه های آنها را با 

پیشرفته ترین بمب ها نابود می کنند.
باقری تصریح کرد: پیشــرفته ترین ســلاح 
های آمریکا و چند کشــور غربــی دیگر در 
غزه فقط با این هدف بکار گرفته شد تا اجازه 
ندهند مردم فلســطین از حقوق اولیه خود 
برخوردار شوند. نسل کشــی دیروز غربی ها 
در آفریقا و نسل کشی امروز صهیونیست ها 
در فلسطین ثابت می کند که در نگاه غربی ها 
چیزی که ارزش نــدارد هویت، موجودیت و 
حقوق انسانی اســت. با نسل کشی می توان 

در مســیر اســتیفای حقوق یک ملت وقفه 
ایجاد کرد، ولــی نمی توان انتظــار ایجاد و 
حفظ یک نظــم پایدار را داشــت. البته این 
نکته را نمی توان از نظر دور داشــت که چرا 
هرگاه ســخن از نسل کشــی اســت، پای 

غربی ها در میان است!
معاون سیاســی وزارت خارجــه بیان کرد: 
جمهوری اســلامی ایران بر این باور اســت 
که نمی تــوان برای کســب منفعت عده ای 
خودبرتربیــن، منافع عظیــم دیگر ملت ها 
را به تاراج برد. جمهوری اســلامی ایران بر 
این باور اســت که نظم پایدار و فراگیر بدون 
نقش آفرینی موثــر آفریقا دســت یافتنی 
نیست. جمهوری اســلامی ایران آمادگی 
دارد تا با همــه ظرفیت های ملی، منطقه ای 
و بین المللی خود، کنار مردم آفریقا و همراه 
دولت های آفریقایی برای توسعه، پیشرفت، 

ثبات، صلح و آرامش در آفریقا تلاش کند.
این دیپلمــات ارشــد کشــورمان گفت: 

کسب سهم شایســته آفریقا در نظم جدید 
بین المللــی در گــرو ایســتادگی در برابر 
رویه ها و قواعد ظالمانه ای اســت که صرفاً 
تامین کننــده منافــع نامشــروع آمریکا و 
چند قــدرت غربــی دیگر اســت. از این رو 
نباید اجــازه داد تا در موضوعــات مختلف 
بین المللی مانند حقوق بشــر، تروریســم، 
عدم اشــاعه و مانند آن روایت های ظالمانه 
چند قدرت غربی به کرســی بنشــیند. اگر 
آفریقــا می خواهد اســتیفای حقوق خود 
در عرصه جهانی را تضمیــن کند باید از هر 
حرکتی که به دســتیابی دیگــر ملت ها به 
حقوق خود کمک می کند حمایت نماید. بر 
این اساس حمایت از حقوق مردم فلسطین 
برای تعیین سرنوشــت خــود و جلوگیری 
از استمرار اشــغال ســرزمین فلسطین و 
ممانعت از اســتمرار تجاوز به حقوق مردم 
فلسطین گامی موثر در فرآیند کسب سهم 

شایسته آفریقا در نظم جدید جهانی است.

دیوان بین المللی کیفری اجازه ندهد مرتکبین جرایم بین المللی بی کیفر بمانند

خریدار  ســخنگوی دولت گفت:براساس 
دســتور رئیس جمهور تمام مشاغلی که تا 
ســقف ۱۲ میلیون تومان در مــاه دریافتی 
داشــته باشــند، کامــلا معــاف از مالیات 

هستند.
علی بهــادری جهرمی در مقدمه نشســت 
خبری خود با اصحاب رسانه  ضمن تسلیت 
ایام شــهادت حضرت زهــرا و تبریک روز 
نیروی دریایــی از بهره برداری از ایســتگاه 
متروی پرند خبر داد و گفــت:  این طرح که 
اولین گام های آن ۱۸ ســال پیش برداشته 
شده بود در دولت سیزدهم تکمیل و تست 
گرم آن  انجام شده تا به نیم میلیون جمعیت 
ســاکن پرند برای ســهولت در رفت و آمد، 

کمک کند.
وی ایــن افتتــاح را گام و قطعــه ای دیگر 
در نهضت تکمیــل طرح هــای نیمه تمام 
خدماتی و بیمارســتانی دولت ســیزدهم 
دانســت که دولت مردمی آن را آغاز کرده 

است. 

لایی روبی خلیج گرگان و کانال 
آشوراده با دستور رئیس جمهور

ســخنگوی دولــت همچیــن از تحقق و 
عملیاتی شدن دستور رئیس  جمهور مبنی 
بر لایی روبی خلیج گرگان و کانال آشوراده 
خبر و توضیــح داد: طبق دســتور آیت الله 
رئیسی در سفر ســال گذشــته به گرگان 
این خلیج که ۹ کلیومتــر طول و عرض ۷۰ 
تا ۴۰۰متری دارد، لایروبی و مســیر انتقال 
آب خزر به گرگان تســهیل و آبگیری اولیه 
انجام شد تا مشکلات زیســت محیطی آن 
برطرف شود. بهره برداری از آن که در سفر 
آتی رئیس جمهور انجام می شــود و موجب 
خواهد شد که این منطقه زیستی  به چرخه 

عالی و طبیعی نزدیک شود.
وی افزود: با آبگیــری و لایروبی این خلیج 
امکان تــردد شــناورهای ســبک حاصل 
می شــود و کیفیت آب افزایش یافته و گرد 
و غبار و ریزد گرد را که به واســطه خشکی 
خلیج گــرگان به وجود آمــده بود،کاهش 
می یابد. همچنین به حفظ زندگی ۱۵ گونه 

ماهی و ۱۵۰ هزار پرنــده مهاجر هم کمک 
خواهد شد.

فاز دوم فرودگاه امام)ره( با ظرفیت 
جابه جایی 3۵ میلیون مسافر

 افتتاح می شود
بهادری جهرمی خبر خــوش دیگر را آغاز 
عملیات فاز ۲ فرودگاه امــام )ره( اعلام و در 
توضیح جزئیات آن گفت:  فاز دوم فرودگاه 
بین المللی امــام خمینی ره با مشــارکت 
طرف ایرانــی و چینی در طی ۵ ســال و با 
ســرمایه گذاری حــدود ۲و نیــم میلیارد 
یورویی ســاخته می شــود که رایزنی های 
ســاخت این فــرودگاه با همــکاری طرف 
چینی، در ســفر رئیس جمهور و معاون اول 

انجام شد. 
وی افــزود: فــاز اول این فــرودگاه قادر به 
جابه جایی ۱۰ تا ۱۱ و در نهایت ۱۵ میلیون 
نفر مســافر بود ولی فاز دوم بــه تنهایی ۳۵ 
میلیون نفر جابه جا خواهد شــد و بســیار 
هم پیشــرفته و مطابق با استانداردهای روز 

جهان ساخته خواهد شد.

2۹ میلیون ایرانی از پنجره ملی 
خدمات هوشمند استفاده می کنند

ســخنگوی دولت در توضیح اقدامات انجام 
شــده در حوزه پنجره خدمات هوشــمند 
گفت: تا ســال ۱۴۰۰ تنها ده دســتگاه به 
پنجره هوشــمند متصل بود که این تعداد 
اکنون بــه  ۱۳۳ دســتگاه رســیده یعنی  
اکثریت قریــب به اتفاق دســتگاه ها به این 
پنجره متصل شــده اند و نیمی از خدمات و 
۶۳ درصد مجوزها هــم از این طریق انجام و 

صادر می شود. 
بهادری جهرمــی افزود: تاکنــون ۱۳۰۰ 
مجوز و ۲هزار و۲۱ خدمــت از این طریق به 
مردم ارائه شده و  بیش از ۲۹ میلیون ایرانی 

از این خدمات استفاده می کنند.
 وی افزود: دســتگاه هــای ارائــه دهنده 
خدمات از ۱۰ دســتگاه به ۱۳۳ دســتگاه 
افزایــش یافته اســت و ۹۸ درصد خدمات 
دولت هوشــمند نیز افزایش یافته اســت، 
وزیــر ارتباطات به صــورت ماهانه گزارش 
این اقدامات را در جلســات هیــات دولت 
اعــلام می کند کــه امیدوارم بــا همکاری 

دســتگاه های خــارج از دولــت، ارائه این 
خدمات سرعت گیرد.

سخنگوی دولت درباره سفرهای منطقه ای 
و فرامنطقه ای رئیس جمهور و دستاوردهای 
آن توضیح داد: توســعه روابــط منطقه ای 
و همســایگی دســتاوردهای متعددی، در 
جنبه های امنیتی، اقتصادی، زیرســاختی 

داشته است. 

توافق بر عبور خط ترانزییت از ایران 
و فعال شدن مجدد سوآپ گازی دو 

دستاورد مهم اجلاس اکو
جهرمی گفــت: در ســفرهای اخیر ایت الله 
رئیســی به ازبکســتان و تاجیکستان یکی 
از دســتاوردها تاکیــد کشــورهای حاضر 
در نشســت مبنی بر عبور خــط ترانزیتی و 
تجاری از ایران بود که نشــانگر نوعی وفاق 
حداکثری در این زمینه و تاکید بر این نکته 
مهم بود که مســیرهای تجــاری عبوری از 

ایران هم اقتصادی تر و هم بهتر است. 
وی تصریــح کرد: ایــن اقدام به بازگشــت 
جمهوری اسلامی به جایگاه ترانزیتی موثر 

کمک خواهد کرد تــا از موقعیت جغرافیای 
خود حداکثر اســتفاده را داشــته باشــد.
در اجلاس اکــو که اجــلاس اقتصادی بود 
موضوع غــزه اولویت پیدا کــرد و بیانیه ای 
در این موضوع به واســطه تلاش های ایران 

صادر شد.
بهادری جهرمی دستاور دیگر را فعال شدن 
مجدد سوآپ گازی اعلام کرد و گفت:  با این 
اتفاق هم درآمدهای مالی برای کشور ایجاد 
شد و هم امکان ایجاد تراز در نیازهای گازی 
در شمال کشور فراهم شــد که پیش از این 
با عدم ارتباط با این کشــورها از دست رفته 

بود.

سفرهای خارجی رئیس جمهور 
منجر به رکوردشکنی در تجارت 

خارجی شد
ســخنگوی دولت امکان اعــزام رایزن های 
بازرگانی، برگزاری نمایشگاه اختصاصی، و 
امضای موافقت نامه های تجاری و ترجیحی 
که به تســهیل تجارت کمــک می کند را از 
مهمترین دســتاوردهای ســفرها دانست 
و گفــت: ســفرهای اخیر رئیــس جمهور 
زیرســاخت ها و فرآیندهــا  بــرای تحقق 
نیازهای کشــور را فراهم کرد. این ســفر به 
رکورد شکنی در تجارت خارجی منجر و به 

رقم ۱۱۲ میلیارد دلاری رسید.
سخنگوی دولت درباره سفرهای منطقه ای 
و فرامنطقه ای رئیس جمهور و دستاوردهای 
آن توضیح داد: توســعه روابــط منطقه ای 
و همســایگی دســتاوردهای متعددی، در 
جنبه های امنیتی، اقتصادی، زیرســاختی 

داشته است. 
بهــادری جهرمــی ســخنگوی دولــت 
گفت:براساس دستور رئیس جمهور برخی 
اصلاحــات در لایحه بودجــه ایجاد خواهد 
شــد؛ یکی از اصلاحات مــورد نظر افزایش 
کفِ معافیت مالیاتی کارگران و کارکنان به 
۱۲ میلیون تومان در ماه است.براین اساس 
تمام مشاغلی که تا سقف ۱۲ میلیون تومان 
در ماه دریافتی داشته باشند، کاملا معاف از 

مالیات هستند.
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صندوق هایی که عمر و سرمایه را می بلعند
سعید اشــتیاقی  افزایش ســن بازنشســتگی که به تازگی از سوی 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جریان بررســی لایحه برنامه 
هفتم توسعه به تصویب رســید، مهمترین و البته پر ســر و صداترین 
مصوبه ای بود که نه تنها شــاغلان و جویندگان کار را با شوک و حیرت 
روبه رو کرده اســت بلکه خبرگان اقتصادی و کارشناسان بازار کار را نیز 

مات و مبهوت کرده است.
چه با وجــود ظرفیت های فــراوان و بنیــه قوی مالــی صندوق های 
بازنشســتگی امــا در طــول ســال ها، مدیریــت منابع بــرای ایجاد 
سرمایه گذاری های پرُبازده پایدار طوری نبوده است که بازگشت قابل 

توجه سرمایه ها مانع از ناترازی این صندوق ها شود.
ناترازی کــه البته بخش عمــده آن حاصل ضعف ها و ســوءتدبیرهای 
مدیریتی اســت ولی در کنار این ناکارآمدی ها باید بــه این نکته مهم 
نیز توجه داشت که مســائلی چون تغییر رشــد جمعیتی نیروی کار و 
ناموزون بودن آن در کشور طی ســه دهه گذشته مزید بر این مشکلات 
شده تا صندوق های بازنشستگی در برهه ای از زمان به دلیل ناهمخوانی 
آورده ها و خروج منابع به دلیل خیل عظیم بازنشســتگان در سال های 
اخیر با مشکل جدی کسری برای تامین نیازهای برحق ذینفعان چنین 

صندوق هایی شود.
البته سال هاست کارشناسان و حتی مسئولان و مدیران دست اندرکار 
ســازمان تامین اجتماعــی و ... ناتــرازی صندوق های بازنشســتگی 
و احتمال بــروز ایجاد بحران در آنها را گوشــزد می کننــد و معتقدند 
چنانچه با راهکارهای اصولی کارشناسانه، فکری اساسی برای حل این 
مسأله مهم نشــود، احتمال ورشکســتگی و ایجاد بحران کمبود منابع 

صندوق ها در آینده نزدیک دور از انتظار نیست. 
حال دولت و مجلس با هم فکری برای جلوگیری از بروز چنین بحرانی، 
شرایط را مناســب دیده و موقعیت را مغتنم شــمرده اند که در جریان 
بررســی مفاد لایحه برنامه هفتم توسعه کشور، ســن بازنشستگی را 
افزایش دهند؛ اقدامــی که هرچند باعث آزرده خاطر شــدن نیروهای 
شاغل و افرادی که در صف اشــتغال قرار دارند، شده است )چه شاغلان 
دیگر در سن ۶۰ سالگی و با ۳۰ سال ســابقه کار بازنشسته نمی شوند(، 
اما آنگونه که معلوم اســت چنین پیشــنهادی از ســوی دولت بوده و 
مجلس نیز باتوجه به وضعیت نگران کننده صندوق های بازنشســتگی 
ناگزیر به تصویب آن شــده اســت تا با این راهکار جلوی ورشکستگی 

صندوق ها گرفته شود.
حال این پرسش مطرح است که چرا ناترازی صندوق های بازنشستگی 
باید با افزایش ســن بازنشســتگی بخوانید ســنِ کار، ترمیم شود؟ در 
حالیکه شــاغلان همیشــه قبل از اینکه حقوق ماهانه خود را دریافت 
کنند، حق بیمه، ســهم بازنشســتگی و ... آنها از حقوقشــان برداشته 

می شود؟
 توجیه دولت و مجلس در تصویب افزایش ســن بازنشستگی این است 
که علاوه بر ناترازی های مشــهود، شاخص ســن امید به زندگی مردم 
نیز طی چند ســال اخیر افزایش و از ۵۷ سال در ۳۰ ســال گذشته به 
۷۷ سال رسیده و در چنین شرایطی وضعیت اســتمرار پرداختی ها از 
سوی صندوق ها نیز بیشتر می شــود. بنابراین برای متناسب سازی این 
موضوع باید اصلاحاتی در ســن بازنشستگی ایجاد شود تا صندوق های 
بازنسشتگی به دلیل کاهش ضریب پشــتیبانی در پی خروج گسترده 
نیروهای کار بازنشســته دهه هفتاد و هشــتاد، برای پاســخگویی به 
حقوق آنها قدرت تاب آوری لازم را داشــته باشــند زیــرا طی دو دهه 
گذشته ترکیب جمعیتی شاغل کشور از نظر سنی نامتوان شده و ادامه 
این روند، مشــکلات زیادی را متوجه تامین منابــع مالی صندوق های 

بازنشستگی کرده است.
به تعبیری دیگر، نسبت پشــتیبانی به عنوان شاخصی که نشان دهنده 
وضعیت جریان مالی ورودی به جریان خروجی صندوق هاســت باید با 
نسبت تعداد بیمه شــدگان به تعداد پرونده های مستمری بگیران برابر 
باشد. ولی این توازن مدت هاست به هم خورده است و بررسی آمارهای 
منتشره از سوی ســازمان تامین اجتماعی نیز نشــان می دهد که سیر 
تغییرات این شاخص طی یک دهه گذشــته برای این سازمان به شدت 
نزولی بوده است. یعنی به تعدادی که شاغلان در کشور پس از ۳۰ سال 
کار بازنشسته می شوند به همان نســبت نیروی کار جذب نمی شود تا 
آورده صندوق ها نیز تقویت شــود. این ناهمگونی و ناهمخوانی ترکیب 
جمعیتی شاغل در کنار عدم مدیریت درست صندوق ها در بکارگیری 
منابع برای کسب سودهای مناسب از منابع صندوق ها باعث شده است 
تا صندوق های بازنشســتگی روزبه روز با مشــکل کمبود منابع روبه رو 

شوند.
حال از آنجــا که میزان منابع پشــتیبانی صندوق های بازنشســتگان 
لشکری و کشوری از طریق بودجه ســنواتی تامین می شود، این گروه 
دغدغه چندانی نســبت به کارگران که اندوخته های چندین ساله آنها 

در صندوق های تامین اجتماعی است، ندارند. 
جالب اینجاســت که بزرگترین بدهکار صندوق های بازنشســتگی 
تامین اجتماعی، دولت بــوده که طبق گزارش هــای موجود، بدهی 
دولت به تامین اجتماعی بین ۴۰۰ تا ۷۰۰ هزار میلیارد تومان برآورد 
شده اســت با این وجود روشــن اســت که دولت به جای اینکه بستر 
اشــتغال را در جامعه فراهم کند تا آورده صندوق های بازنشســتگی 
افزایش یابد، خودش بزرگترین بدهکار به ســازمان تامین اجتماعی 

است.
به هر روی طبق مصوبه اخیر مجلس شــورای اســلامی درباره ســن 
بازنشســتگی جدید، سقف میزان ســابقه خدمت شــاغلان اینگونه 
افزایش داده شــده که آقایــان شــاغل ورودی ۱۴۰۳ به بعــد، برای 
بازنشستگی باید ۳۵ سال سابقه خدمت یا ۶۲ سال سن و بانوان شاغل 
ورودی همین ســال نیز باید ۳۰ سال ســابقه خدمت یا ۵۵ سال سن 
داشته باشند. البته این موضوع برای شاغلان در حال خدمت به صورت 
تصاعدی و زمان دار بوده که بین ۲ تا ۵ ماه است اما آن دسته از شاغلانی 
که تا ســال ۱۴۰۴ به طور کامل ۳۰ ســال بیمه خود را پرداخت کنند، 

بازنشست خواهند شد.
حال ســخن اینجاســت که چرا مجلــس و دولت به جــای اصلاحات 
ســاختاری و بسترســازی برای رشــد و رونق صندوق ها از اصلاحات 
سیستمی و ساختاری اســتفاده نکرده و برای حل ناترازی های شدید 
صندوق های بازنشســتگی و کســری آنها، به اصلاحات سنجه ای که 

همانا افزایش سن بازنشستگی است روی آورده اند؟
چنانچه طی سنوات گذشــته فرصت های گســترده ایجاد اشتغال در 
کشور فراهم می شــد و یا مدیریت کارشناســانه و قوی در صندوق ها 
برای کسب ســود هنگفت از منابع موجود صورت می گرفت بی تردید 
توازن منابع در صندوق هــا رخ می داد و برای پویایــی و افزایش منابع 

صندوق های بازنشستگی، نیازی به افزایش سن بازنشستگی نبود.

ثبت درخواست کارت سوخت آنلاین می شود
بارونمایی از یک ســامانه، ثبت درخواســت صدور کارت هوشــمند 
ســوخت آنلاین می شــود و دیگر نیازی به مراجعه حضــوری به دفاتر 

پلیس ۱۰+ نیست.
 عصر دیروز از ســامانه ای رونمایی می شــود کــه با اســتفاده از آن، 
متقاضیان صدور کارت هوشــمند ســوخت، دیگر نیــازی به مراجعه 

حضوری به دفاتر پلیس ۱۰+ نداشته باشند.
سامانه برخط ثبت درخواســت کارت هوشمند ســوخت با همکاری 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتــی و پلیس راهور فراجا 

ایجاد شده، است.

یادداشت

کارت
 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نقش برجسته 
رئیس جمهور برای حل مشــکلات مربــوط به تایید 
استاندارد تولیدات برقی شــرکت های مختلف ایرانی، 
گفت که با جدیــت به دنبال نــوآوری و خلاقیت برای 
تولید خودروی هوشمند و هوشمندسازی کل صنعت 

هستیم.
»عباس علی آبــادی« در آیین افتتاح نخســتین خط 
تولید انبوه اتوبوس برقی، افتتــاح این خط تولید را در 
مســیر طرح برقی ســازی ناوگان حمل و نقل بسیار با 
اهمیت دانست و افزود: مهمترین راهکار برای حفاظت 
محیط زیست، برقی ســازی حمل و نقل بوده که تولید 
این خودروها، اقتصادی و ســازگار با محیط زیســت 

است.
وزیر صمت با اشاره به روند تولید خودروهای برقی از ۲ 

قرن پیش تا به امروز، ادامه داد: از سال ۲۰۱۹ 
با اختصــاص جایزه نوبل بــه موضوع باتری 
لیتیمی، توجهــات را مجدد به این ســمت 
پیش بــرده و نقطه عطفی در مســیر تولید 
خودروی برقی شــد. البته برقی سازی حمل 
و نقل در دنیا دنبال می شــود و امروز در نروژ 

بیش از ۸۵ درصد خودروها برقی هستند.
وی با اشاره به نقش برجســته رئیس جمهور برای حل 
مشــکلات مربوط به تایید اســتاندارد تولیدات برقی 
شرکت های مختلف ایرانی بعد از بازدید از مپنا، اظهار 
داشــت: با تدبیر رئیس جمهور، مســیر تولید انبوه و 
تجاری ســازی تولیدات خودروی برقی ایرانی فراهم 

شد.
علی آبادی، بــا قدردانی از همراهی مجلس شــورای 

اســلامی، وزارت نفت و بانک مرکزی برای 
بهره مندی بهتر و بیشتر کشور از برقی سازی 
ناوگان حمــل و نقل، تصریح کــرد: قوانین 
مربوط بــه خودروهــای برقــی در مجلس 
وجود دارد و باید با همت نمایندگان مجلس 
موضوعات جدید پســینی نیز بــه آن اضافه 
شــود.وی با بیان اینکه با فاصلــه گرفتن از 
قیمت گذاری دستوری باید به دنبال پیشرفت و توسعه 
در این حوزه باشیم، خاطرنشان کرد: امروز دیگر نگران 
گســترش و تثبیت تولیــد و واردات خــودروی برقی 
نیســتیم، اما با جدیت دنبال نوآوری و خلاقیت برای 
تولید خودروی هوشمند و هوشمندسازی کل صنعت 

هستیم.
وزیر صمت یادآور شــد: اقدام برای برقی سازی حمل 

و نقل به تنهایی امکان پذیر نیســت، اما وقتی دســت 
به دســت هم دهیم در بخش هــای مختلف مجلس، 
دولت و مردم موفق خواهیم شــد.وی همچنین گفت: 
فرهنگ ســازی اســتفاده از خودروهای برقی و بیان 
مزیت ها و قابلیت های اســتفاده از خودروهای عمومی 
و شــخصی برقی، امر بســیار مهمی اســت که باید با 
مشارکت و همکاری همه دستگاه ها و ارائه مشوق های 
لازم محقق شود.علی آبادی با تبریک به همه مدیران و 
کارکنان ایران خودرو و مردم ایران برای به ثمر نشستن 
افتتاح خط تولید انبوه اتوبــوس برقی به عنوان یکی از 
مهمترین زمینه های برقی ســازی ناوگان حمل و نقل، 
بیان داشت: جشن شکوفایی، یک نوآوری است که در 
صنعت و اقتصاد کشور رقم می زنیم و از کسانی که این 

موضوع را ادامه می هند تشکر ویژه دارم.

وزیر

ســمیرا ربیع  رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور با تاکید بر اینکه لایحه بودجه 
۱۴۰۳ متکی بر درآمدهــای پایدار تدوین 
شــده، از ارائه ایــن لایحه توســط رئیس 
جمهور به مجلس در هفته آینده خبر داد و 
گفت: دولت بنا ندارد به هیچ عنوان مالیات 
کســبه و حقوق بگیران را افزایــش دهد و 

قوانین مالیاتی نیز تغییری نکرده است.
 داود منظور در نشســت خبــری در مورد 
لایحــه بودجــه ۱۴۰۳ اظهار کرد: ســعی 
کردیــم آرزوی دیرینــه کــه در ارتباط با 
بودجه وجود دارد که ساختار بودجه متکی 
بر درآمدهای پایدار اســت را در لایحه سال 

آینده محقق کنیم.
وی بــا بیان اینکــه لایحه بودجــه ۱۴۰۳ 
واقع بینانه تنظیم شده اســت، افزود: یکی 
از نشــانه های اصلی در ارتباط با وابستگی 
بودجه بــه درآمدهای پایدار شــاخص تراز 
عملیاتی است که این عدد در بودجه ۱۴۰۲ 
منهای ۴۵۴ همت است؛ یعنی درآمدهای 
ما طبق قانــون ۴۵۴ همــت از هزینه های 

جاری کمتر است.

 تراز عملیاتی در بودجه سال آینده 
به منهای 307 همت می رسد

منظور گفت: در لایحــه بودجه ۱۴۰۳ تراز 
عملیاتی را بــه منفــی ۳۰۷ همت کاهش 
دادیم، یعنی نســبت به قانون بودجه سال 
گذشــته یک ســوم کاهش یافته اســت و 
امیدواریم در یک تــا دو گام آینده بتوانیم 
این تراز عملیاتی را صفــر کنیم و دولت را با 
درآمدهای پایدار اداره کنیم و اگر درآمدی 
حاصل از نفــت و فروش امــوال داریم باید 
صرف امور دیگر کنیم نه هزینه های جاری 

دولت.
وی اضافه کرد: یکی دیگــر از منابع بودجه 
عمومی تملک دارایی های مالی اســت که 
اگر دولت ها منابع کمی داشــته باشــند، 
اوراق منتشر می کنند و در دولت بنا نداریم 
اوراق منتشر کنیم و با آن حقوق و دستمزد 
بدهیم، البته در بودجه ســال آینده تملک 
دارایی مالی افزایش یافته اســت دلیل آن، 
این است که امسال و سال آینده باید اوراق 
فروخته شــده در ســال های قبل را باید به 

موقع بازپرداخت کنیم.

اتکا به منابع پایدار مهم ترین ویژگی 
لایحه بودجه سال 1403 است

معاون رئیس جمهوری تاکید کرد: امســال 
خالص درآمد ما از انتشــار اوراق منفی بود، 
یعنی فــروش اوراق را صرف امــور جاری 
نکردیم و صرف پرداخت بدهی ســال های 
قبل شد. برای سال آینده نیز عدد پیش بینی 
شده که بتوانیم بدهی های سال های قبل را 
به موقع بازپرداخت کنیم و امیدواریم منابع 
دولت به قدری خوب شــود که بــدون نیاز 
به انتشار اوراق بدهی ســال های گذشته را 
پرداخت کنیــم، اما باید مرحلــه به مرحله 

انجام شود و نمی توان به یکبار انجام داد.
منظور تصریح کــرد: اتکا به منابــع پایدار، 
اجتناب از انتشار اوراق و فروش دارایی های 
ســرمایه ای برای گذران امور جاری دولت 
مهم ترین ویژگی لایحه بودجه ســال آینده 

است.

گسترش تور مالیاتی برای فراریان 
مالیاتی

رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
رشــد درآمدهای مالیاتی نســبت به سایر 
درآمدهای دولــت، و طرح این ســوال که 
آیا دولت ســال آینده بنا دارد ســختگیری 
مالیاتی داشته باشــد یا خیر؟، گفت: دولت 
بنا ندارد به هیچ عنوان ســختگیری نسبت 
به کســبه و حقوق بگیران داشته باشد، زیرا 
قوانین مالیاتی ما تغییر نکرده و بر اســاس 
قانون، مالیات وصول می شود، برای افزایش 
مالیات یــا باید پایه مالیاتی یــا باید نرخ آن 
تغییر کند که در لایحــه بودجه هیچ کدام 
از این دو رخ نداده و در مالیات مســتغلات، 

حقوق و دســتمزد و مشــاغل و شرکت ها 
هیچ کدام اتفاق جدیدی رخ نمی دهد.

وی تصریــح کــرد: اینکــه منشــأ رشــد 
درآمدهای مالیاتی چیست به صورت جزئی 
محاســبه شــد و یکی از منابع ما در مالیات 
گسترش تور مالیاتی برای فراریان مالیاتی 
اســت که این آرزوی کشــور بوده تا عدالت 

مالیاتی محقق شود.
منظور اظهار کرد: افتخار دولت این اســت 
که در دو ســال گذشــته اقدامات جدی در 
ارتباط با فراریان مالیاتی انجام داده اســت. 
ســال گذشــته ۴۵۷ همت درآمد مالیاتی 
وصول شــد که امســال ۷۴۰ همت تعیین 
شده اســت. در دو سال گذشــته اجحاف 
مالیاتــی و فشــار مالیاتی به افــراد خوش 
حســاب انجام ندادیم و رشــد درآمدهای 
مالیاتی به دلیل شناســایی مودیان جدید 

است.

رشد 86 درصدی تعداد مودیان 
مالیاتی در دولت سیزدهم

رئیس ســازمان برنامه و بودجه از شناسایی 
و رشــد ۸۶ درصدی تعداد مودیان مالیاتی 
خبر داد و ادامه داد: تعــداد مودیان مالیاتی 
در بخــش مشــاغل در ســال ۱۴۰۰ برابر 
۲.۹ میلیون مودی بودکه ســال گذشــته 
به ۴.۵ میلیون مودی رســید و امســال که 
اظهارنامه های دریافت شــد به ۵.۴ میلیون 
مودی افزایش یافت. این موضوع خوشحال 
کننده ای است که همه مالیات بدهند، البته 
مشــاغلی داریم که کم درآمد هســتند و از 
آنها مالیات نمی گیریم به طوری که امسال 
از ۵.۵ مشاغلی که اظهارنامه دادند، مالیات 

۲ میلیون مشاغل صفر شد.
وی با تاکید بر اینکه اخذ مالیات بر اســاس 
درآمــد و عین عدالت اســت، گفــت: خبر 
خوش اینکه در مورد مشاغل خوش حساب 
آستانه معافیت مالیاتی را امسال ۴۰ درصد 
افزایش دادیم و نظر دولت و رییس جمهور 
این است که ۴۰ درصد معافیت را نسبت به 

پایه سال گذشته افزایش دهیم.
منظور در مورد ســقف معافیــت مالیاتی 
حقوق بگیــران و کارمندان، بیــان کرد: در 
لایحه بودجه ســقف معافیت مالیاتی را ۱۰ 
میلیون تومــان در ماه تعییــن کردیم که 
نســبت به سال گذشته رشــد داشت. سال 
قبــل ۵.۵ میلیون تومان بود و ســال آینده 
در نظر داریم ۲۰ درصــد افزایش دهیم و تا 
ســقف ۱۲ میلیون تومان در ماه را از مالیات 

معاف کنیم.

 رویکرد حمایت از افراد
 کم درآمد است

معاون رئیس جمهور افــزود: رویکرد دولت 
این اســت که افرادی که درآمدهای پایین 
دارند را از مالیات معاف کند و برای طبقات 
بالاتر نیز به صورت پلکانی مالیات بگیریم و 
مالیات متناســب با قدرت پرداخت و ایجاد 

درآمد و ثروت باشد.

وی تصریح کرد: خیلی از افرادی که مالیات 
ارزش افــزوده به نام دولــت گرفتند، طبق 
اظهارنامه به دولت تحویل ندادند و سازمان 
مالیاتی مکلف شــده مالیاتی کــه فعالان 
اقتصادی به اســم دولت دریافــت کردند 
و پرداخــت نکردند را تعییــن تکلیف کند 
و مالیــات را پس بگیرد که ایــن منبع قابل 

توجهی است.
منظــور ادامــه داد: یکــی دیگــر از منابع 
درآمدی مالیاتی که انتظــار داریم افزایش 
یابد معافیت مالیات خودســاخته ای است 
که شــرکت های بزرگ با تفسیر نادرست بر 
اســاس بند »د« قانون برنامه پنجم توسعه 
انجــام داده بودنــد و ایــن شــرکت ها که 
عمدتاً معدنی هســتند، معافیت مالیاتی از 
۱۰ سال را به ۲۰ ســال افزایش دادند و این 
باعث شــد درآمد دولت کاهــش یابد. این 
موضوع در قانون برنامه هفتم اصلاح شــده 
و شــرکت هایی که معاف بودند باید مالیات 
بپردازند که پیش بینی می شــود ۴۰ همت 
این این محل درآمد مالیاتی حاصل شــود. 
جمع این اعداد برابر با رقمی است که دولت 

در لایحه بودجه پیش بینی کرده است.

بار مالیاتی جدید قرار نیست به مردم 
تحمیل شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
هیچ گونه بار مالیاتی جدید قرار نیســت به 
مردم تحمیل شود، گفت: در بحث مالیات ها 
موضوع دیگر پایانه های فروشگاهی است و 
این قانون ابزار مهمی بــرای وصول مالیات 
بر اســاس حجم عملیات اقتصادی اســت. 
این قانون تا حد زیادی اجرا شــده و بخشی 
از فعالان اقتصــادی و شــرکت ها آن اجرا 
می کنند. بنا داریم این قانون را سال آینده به 
صورت کامل تر اجرا کنیم و اجرای آن کمک 
می کند که شرکت هایی که مالیات پرداخت 
نمی کردند شفاف ســازی شــود و مالیات 

منصفانه ای از این محل وصول کنیم.
وی درباره لایحه بودجه ۱۴۰۳ توضیح داد: 
امســال لایحه بودجه ۱۴۰۳ در دو قسمت 
ارائه می شــود، بخش اول ناظــر به احکام و 
تبصره ها اســت به همراه ارقام کلان مربوط 
به بودجه به ویــژه منابع بودجــه عمومی 
و ترازهــای مهم بــه ویژه تــراز عملیاتی و 
همچنین فروش مربوط بــه تدوین بودجه 

است.
منظور افــزود: در آبان ماه می بایســت این 
تکلیــف را انجــام می دادیــم و بخش دوم 
هم با فاصلــه کوتاهی بایــد تقدیم مجلس 
شــود که در خصوص بودجه دســتگاه ها و 

هزینه کردها است.

رئیس جمهور هفته آینده برای ارائه 
بودجه 1403 به مجلس می رود

معاون رئیس جمهور بیان کــرد: دولت در 
زمان بندی مقــرر بخش لایحــه بودجه را 
تقدیم مجلس کرد، البته بــا توجه به اینکه 
مجلس تا ابتدای آذرماه مشغول رسیدگی 

به قانون هفتم توســعه بود، فرصت حضور 
رییس جمهــور در مجلس فراهم نشــد و با 
توجه به تعطیــلات مجلس در هفته جاری، 
هفته آینده فرصتی رییس جمهور با حضور 

در مجلس لایحه بودجه را ارائه می دهد.
وی تصریح کرد: با توجه بــه تغییر رویکرد 
در ارتباط با دو مرحله ای شــدن ارائه لایحه 
بودجه رخ داده است، اولین تجربه را در سال 
جاری پشت ســر می گذاریم و دولت از این 

تغییر نمایندگان استقبال می کند.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه گفت: 
لایحه ای کــه تقدیــم مجلس شــد با دو 
مناســبت دیگر نیز همراه شــده، نخست 
اینکه به تازگی از لایحه برنامه هفتم توسعه 
و رسیدگی به آن در مجلس به اتمام رسیده 
اســت و خیلــی از احکامی که ســال های 
گذشته در بودجه می آمد، امسال در قانون 
برنامه هفتم پیش بینــی و تبدیل به قانون 
پنج ساله شــده اســت؛ بنابراین نیازی به 

تکرار آن احکام در لایحه بودجه نیست.
منظور ادامــه داد: نکته دوم این اســت که 
دولت لایحه ای تحت عنوان بخش سوم مواد 
الحاقی به قانون تنظیم مقررات دولت را ارائه 
کرده که در این بخــش احکامی که پرتکرار 
بودنــد، در لوایح و قوانیــن بودجه تجمیع 
شــد و در ۷۰ ماده در اواخر ســال گذشته 
به مجلس تقدیم شــد. بنا داریم این احکام 

جنبه دائمی به خود بگیرد.
وی تصریح کــرد: در کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس کار رســیدگی به این لایحه 
تمام شده و گزارش کمیســیون در اولویت 
بررســی در صحــن مجلس قــرار دارد که 
احتمالاً در دو هفته آینده در صحن مجلس 
بررســی می شــود، البته چون این احکام 
درگذشــته تکرار و در مجلس تایید شــده، 

فرآیند تصویب آن زمان بر نخواهد بود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: گزارش 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس نشــان 
می دهد که بخش اصلی احکام پیشنهادی 
دولت در کمیسیون تایید شــده و با قانون 
الحاق ســه و قانون برنامه هفتم، نیازهای ما 

به احکام تا حد زیادی مرتفع خواهد شد.
منظور تاکید کرد: لایحه بودجه امســال به 
لحاظ احکام کم حجم اســت و احکامی که 
باید سالیانه تصویب می شــد، شامل ارقام 
است که از جمله تعرفه های خاص و برخی از 
ارقام و اعداد مالیاتی در لایحه گزارش شده 
است. لایحه بودجه در بخش احکام متناظر 
برنامه هفتم است و نظم تبصره های متناظر 
نظم فصول برنامه هفتم اســت ۱۶ تبصره 
پیش بینی شــده و در هر تبصــره چند بند 

وجود دارد.

لایحه بودجه 1403 متناسب با اهداف 
برنامه هفتم تدوین شده است

وی با تاکید بــر اینکه لایحه بودجه ســال 
آینده متناســب با اهــداف برنامــه هفتم 
تدوین شــده است، اظهار داشــت: اعداد و 
ارقام و پیش بینی هــا در ارتباط بــا منابع 

دولت واقع گرایانه تنظیم شــده و با توجه به 
عملکرد هشــت ماه اول امسال و پیش بینی 
ما از عملکــرد بودجه ۱۴۰۲ تا پایان ســال 
اســت.معاون رئیــس جمهور گفــت: در 
لایحه ۱۴۰۳ رشــد منابــع را ۱۸.۲ درصد 
پیش بینــی کردیم، اما نســبت به عملکرد 
۱۴۰۲ حــدود ۴۰ درصد اســت؛ بنابراین 
این ابهام کــه چرا دولت رشــد منابع را کم 
پیش بینی کرده، این اســت که با عملکرد 

۱۴۰۲ انجام نداد و نه مصوبات آن.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه گفت: 
مواردی در قانون بودجه امسال پیش بینی 
شــده که در عمل تحقق بالایی نداشتند و 
ســعی کردیم این مــوارد در ۱۴۰۳ تکرار 
نشود و هدف ما این است که بودجه ۱۴۰۳ 

بالای ۹۰ و ۹۵ درصد اجرا کنیم.
منظور اظهار داشــت: تحقق اجرای قانون 
بودجــه ۱۴۰۲ حدود ۷۳ درصد اســت و با 
توجه به منابع وصولی، پیش بینی می کنیم 
تا پایان ســال عملکرد بودجه به ۸۸ تا ۹۰ 
درصد برسد، اما با لایحه بودجه سال آینده 
اطمینــان داریم بودجه بــالای ۹۵ درصد 
محقق خواهد شد و این یکی از رویکردهای 
مهم دولت اســت؛ آنچه را به عنــوان برنامه 
مالی دولت در ســال آینــده ارائه می دهیم 

عیناً اجرا می کنیم.

۹80 طرح نیمه تمام به بهره برداری 
می رسد

منظور گفت: امســال بنــا داریم طرح های 
تملکی کــه بخش بزرگی از آنهــا به مرحله 
پیشــرفت فیزیکی بالای ۵۰ تــا ۶۰ درصد 
رسیده به بهره برداری برسد و مردم شیرینی 
این طرح هــا را که بیش از دو تا ســه دهه از 

شروع آنها گذشته احساس کنند.
وی ادامه داد: در ســفرهای استانی رییس 
جمهور خیلی از طرح های ســنواتی افتتاح 
می شود و تقریباً در هر استان طرح هایی که 
افتتاح می شود شــروع آن به ۲۵ تا ۳۰ سال 

قبل بازمی گردد.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه گفت: 
بررسی های ما نشان می دهد که بسیاری از 
این طرح ها و پروژه ها این قابلیت را دارند که 
تا پایان امسال یا نیمه ســال آینده به اتمام 
برسند که شامل ۹۸۰ پروژه است و در تمام 

استان ها توزیع یکنواختی دارد.
وی اضافه کــرد: منابعی که بــرای تکمیل 
پروژه های ناتمام با پیشــرفت فیزیکی ۵۰ 
تا ۶۰ درصد لازم اســت حدود ۲۵۰ همت 
اســت، بنابراین رویکرد دولــت در تکمیل 
طرح هــای نیمه تمــام ســنواتی ایجــاب 
می کنــد منابع ویــژه ای برای انجــام این 
مأموریت تدارک ببینیــم؛ بنابراین دولت 
از رهبر درخواســت کرد از سهم ۴۲ درصد 
صادرات نفت امســال به صندوق توســعه 
ملی داده شده اســت ۲۰ واحد درصد برای 
تکمیل طرح هــای نیمه تمــام اختصاص 
یابد و این رویه در ســال های قبل هم بوده 
است؛ بنابراین بخشــی از منابع صندوق که 
همان سال حاصل شده برای تکمیل طرح ها 
مورداستفاده قرار گرفته است و رهبر معظم 
انقلاب نیز با درخواســت دولــت موافقت 
کردند و امیدوار هستیم این منابع به تدریج 
تا پایان امسال به طرح های تملک اختصاص 
یابد و بانک مرکزی ایــن منابع را در بازار ارز 
اســتفاده خواهد کرد و منابــع ریالی آن به 

دولت تخصیص می یابد.
منظور اظهار داشت: پیش بینی ما این است 
که تا هشت ماهه امسال ســه میلیارد دلار 
منابعی اســت که از این محل در دسترس 
دولت قــرار می گیرد و در چهــار ماه پایانی 
ســال نیز متناســب با این میــزان منبع 
ارزشمندی اســت برای تکمیل طرح های 
تملک خواهد بود و تحولی در پایان دادن به 
طرح ها خواهیم داشت امسال و سال آینده 
تقویم بهره برداری پروژه ها را برای استان ها 
آماده کردیم و به تدریج در سفرهای استانی 
و خارج از آن شاهد افتتاح طرح های زیادی 

خواهیم بود.

وهای برقی دنبال می شود وی هوشمند پس از خودر وزیر صمت:تولید خودر
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وزه موتورسیکلت  ح صدور گواهینامه یک ر طر
دائمی نیست

رییس مرکز صدور گواهینامه راهــور گفت: طرح صدور گواهینامه یک 
روزه موتورسیکلت دائمی نیســت و از شهروندان درخواست می شود تا 

برای دریافت گواهینامه خود هر چه سریع تر اقدام کنند.
ســرهنگ احمد کرمی اســد رئیس مرکز صدور گواهینامه راهور در 
خصوص طرح گواهینامه یک روزه موتورســیکلت گفت: اجرای طرح 
اخذ گواهینامه آســان و یک روزه موتورســیکلت که از هفته فراجا در 

مهرماه اعلام شده همچنان در حال اجرا است.
وی افزود: اخذ گواهینامه آســان و یک روزه در ۱۷ استان کشور شامل 
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربــی، البرز، تهران، ســمنان، تبریز، 
زنجان، قزوین، قم، کردســتان، کرمانشاه، گلســتان، گیلان، مرکزی، 
ویژه غرب، ایلام و کردستان در حال اجرا است که تلاش ها برای تعمیم 

و اجرای سراسری آن به کل کشور در حال انجام است.
رئیس مرکز صدور گواهینامه راهور گفت: ۱۲ میلیون موتور ســیکلت 
سوار داریم که ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر از آنها فاقد گواهینامه هستند. 
این طرح برای این است که کســانی موتور سیکلت دارند و فاقد گواهی 

نامه هستند در این طرح گواهینامه دار شوند.
سرهنگ کرمی اسد بیان داشت: هزینه دریافت گواهینامه در این طرح 
یک سوم شده است و موتورسیکلت ســواران می توانند تنها با پرداخت 

۵۷۰ هزار تومان گواهینامه دریافت کنند.
رئیس مرکز صدور گواهینامه راهور گفت: ۴۴ هزار و ۲۷۲ نفر متقاضی 
در مراحل مختلف دریافت گواهینامه هستند و همچنین ۲۶ هزار و ۴۵ 

نفر از موتورسیکلت سواران گواهینامه را دریافت کرده اند.
وی با عنــوان اینکه بیشــترین تعــداد متقاضی دریافــت گواهینامه 
موتورسیکلت از استان تهران است، گفت: ۹ هزار نفر متقاضی از استان 

تهران در انتظار نوبت اند.
سرهنگ کرمی اســد بیان داشــت: شــهروندان می توانند با مراجعه 
به سایت iranianmotorco.ir و یا با جســت وجوی عنوان »آموزش 
موتورســیکلت ایرانیان« ثبت نــام خود را انجام دهنــد و پس از احراز 
هویت به صورت هوشمند انجام می شــود؛ متقاضی در این مرحله پس 
انتخاب اســتان برای دریافت خدمات آموزشگاه را انتخاب کند که پس 
از انتخاب به صورت سیســتم به درگاه بانکی ارجاع داده می شوند.که 
بعد از طی مراحل تاریخ و ســاعت مراجعه برای متقاضی نمایش داده 

می شود.
وی گفت: هنگام مراجعه سلامت جسمانی افراد توسط پزشک مربوطه 
کنترل می شــود و همچنین ۲ آزمون نظری و عملی اخذ می شود و که 
پس از قبولی در آزمون نظری می توانند در آزمون عملی شــرکت کنند 

که تمام این مراحل دریک روز انجام می شود.

رئیس مرکز صــدور گواهینامه راهــور در پایان گفت: از شــهروندان 
درخواســت می شــود تا برای دریافت گواهینامه خود هر چه سریع تر 
اقدام کنند و از این طرح آســان ســازی دریافــت گواهینامه یک روزه 

استفاده کنند زیرا این طرح دائمی نیست.

هاشمی خبر داد
 ثبت رسمی معاملات غیرمنقول جهت 

جلوگیری از جعل
معاون توسعه فناوری ســازمان ثبت اســناد از ثبت رسمی معاملات 

غیرمنقول جهت جلوگیری از جعل خبر داد.
 سید ستار هاشمی معاون توســعه فناوری و خدمات الکترونیک ثبتی 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با اشاره به اهم مؤلفه های نرم افزاری 
طرح الزام به ثبت رســمی و اقدامات متناظر این ســازمان در تدارک 
ملزومات مربوط به هرکدام از مواد و بندهای این طرح گفت: ذی نفعان و 
مخاطبین اصلی این طرح، بر اساس زمان بندی های در نظر گرفته شده 
و فرصت های قانونی در اختیار، بدون هیچ نگرانی می توانند نســبت به 
درخواست صدور سند رسمی با زیرســاخت ها، سکوهای ارائه خدمات 

دیجیتال و سامانه های طراحی شده و در دست تهیه، اقدام کنند.
وی با بیان آســیب ها و جعل و تخلفات فراوان در حوزه اســناد عادی، 
که علاوه بر خســارات بســیار اجتماعی و اقتصــادی، موجب افزایش 
پرونده های دستگاه قضائی نیز شده اســت افزود: بر همین اساس مقام 
معظم رهبری فرمودند: »خیلی از فســادها در مورد اموال غیرمنقول، 
از همین معاملات غیر رســمی و معاملات عادی به وجود می آید و باید 

جلوی این گرفته بشود.

معاون توســعه فناوری و خدمات الکترونیک ثبتی سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشور گفت: سازمان ثبت اســناد و املاک کشور، متولی اصلی 
تأمین و توسعه زیرســاخت های مورد نیاز برای ثبت رسمی معاملات 
اموال غیر منقول بوده و تکالیف متعددی بر عهده این سازمان گذاشته 

شده است.
هاشمی ادامه داد: توسعه ســامانه ثبت الکترونیک اسناد، ایجاد بستر 
نرم افزاری دسترســی مشــاوران و بنگاه های املاک و ارتباط آن ها با 
دفاتر اسناد رسمی، ایجاد سامانه و اپلیکیشــن موبایلی برای اشخاص 
حقیقی و حقوقی و نیز ایجاد ســامانه ثبت ادعاها در خصوص مالکیت 
اموال غیرمنقول، اصلی ترین زیرســاخت های نرم افزاری تکلیف شده 
در خصوص طرح الزام به شــمار می آیند که در ماه های اخیر، با تشکیل 
کارگروه های متعدد کارشناسی، نســبت به بررسی، تحلیل و طراحی 
مفهومی تکالیف طرح الزام و زیرســاخت های نرم افزاری آن، اقدامات 

لازم صورت گرفته است.
معاون توســعه فناوری و خدمــات الکترونیکی ســازمان ثبت با اعلام 
آمادگی کامل برای اجرای این طرح گفت: سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور با توجه به ظرفیت بالای فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات و نیز 
جایگاه این ســازمان در حوزه اســناد و املاک، می تواند نقش بسزایی 
در ساماندهی اسناد عادی کشور داشته باشــد و علاوه بر طرح الزام، با 
بهره گیری از زیرساخت های اطلاعاتی و سرویس های الکترونیک برای 
راســتی آزمایی و تصدیق اصالت، در پیشــگیری از جعل و تخلفات در 

حوزه های اسناد عادی نقش مهمی ایفا می کند.

دیوار

رییس سازمان سنجش درباره تشــکیل سازمان ملی 
سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور از تهیه نسخه 
اولیه اساســنامه این سازمان در ســتاد تعلیم و تربیت 

شورای عالی انقلاب فرهنگی خبر داد.
دکتر عبدالرســول پورعباس افزود: موضوع تشــکیل 
سازمان ملی سنجش و ارزشــیابی نظام آموزش کشور 
به مبادی ذیربط ابلاغ شده است و سه ماه از زمان ابلاغ، 
فرصت وجود دارد که اساســنامه آن در شــورای عالی 

انقلاب فرهنگی تهیه شود.
وی افزود: طبق مصوبه ابلاغی تشــکیل سازمان ملی 
سنجش و ارزشــیابی نظام آموزش کشور، مسئولیت 
تدوین اساسنامه با ســتاد تعلیم و تربیت شورای عالی 
انقلاب فرهنگی است. کمیته ای برای تدوین اساسنامه 
تشکیل شده که نسخه اولیه اساســنامه در آن کمیته 
تهیه شده و در دستور صحن ستاد شورای عالی انقلاب 

فرهنگی قرار گرفته است.
رئیس ســازمان ســنجش خاطرنشان کرد: 
مسئولیت تدوین اساســنامه با ستاد تعلیم 
و تربیــت شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
و بــا همکاری ســتاد علم و فناوری شــورا و 
وزارتخانه هــای آموزش و پــرورش، علوم، 
تحقیقات و فنــاوری، بهداشــت، درمان و 

آموزش پزشکی است. مســیر اصلی طی و نسخه اولیه 
آن نهایی شده است. پس از بررسی های نهایی در ستاد 

به صحن شورا برای تصویب نهایی ارائه می شود.
وی یادآور شــد: پس از تصویب نهایی در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی روند اجرایی تشــکیل ســازمان ملی 

سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور آغاز می شود.
پورعباس درباره بند مربوط به ســازمان ســنجش 
در برنامه هفتم توســعه اظهار داشــت: بــا توجه به 

مصوبه رئیــس جمهور و رئیس شــورای 
عالی انقــلاب فرهنگی در زمینه تشــکیل 
سازمان ملی ســنجش و ارزشــیابی نظام 
آموزش کشور، مجلس دیگر به بند مربوط 
به سازمان سنجش در برنامه هفتم توسعه 

ورود نکرد.
وی تاکید کرد: تنها مصوبه تشکیل سازمان 
ملی سنجش و ارزشــیابی نظام آموزش کشور مربوط 
به مصوبه رئیس جمهور و رئیس شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی است. این ســازمان بر ســخت افزار موجود 
سازمان ســنجش آموزش کشور بنا می شــود و بقیه 
دســتگاه های حاضر در دیگر مراکز کــه در این زمینه 
فعال هستند به این ســازمان می پیوندند. البته نحوه 

اجرا در اساسنامه مشخص می شود.
رئیس سازمان سنجش گفت: سازمان ملی در سنجش 

و ارزشــیابی نظام آموزش کشور مســئولیت تام دارد 
که به کمک دســتگاه های اجرایی موضوع ســنجش 
و ارزشیابی را در کشــور اجرا کند. حوزه های نظارت، 
ســازماندهی، مدیریت در ایــن ســازمان گنجانده 
می شود تا با کمک سایر دســتگاه های اجرایی این کار 

را اجرا کند.
وی خاطرنشان کرد: اکنون در حوزه پزشکی خدماتی 
به داوطلبان می دهیم ولی در وزارت بهداشــت حضور 
نداریــم. در حــوزه دانشــگاه فرهنگیــان هم کمک 
می کنیــم ولــی در وزارت آموزش و پــرورش حضور 
نداریم. بنابراین اگر سازمان ســنجش در ذیل وزارت 
علوم هم حضور نداشته باشــد وظیفه و خدمات خود 
را انجام می دهد. در واقع موضوع ســنجش به شــکل 
کنسرســیوم با هماهنگــی وزارتخانه هــای متبوع و 

تکالیف متعدد اجرا می شود.

سنجش

خریدار   »مرگ ســه زن زیر تیغ جراحی 
زیبایی«؛ این تیتــر از پربازدیدترین اخبار 
حوادث کشور در روزهای اخیر بود؛ سه زن 
که می خواســتند به اندام یا چهره زیباتری 
برسند، عمرشان کفاف نفس بعد از عمل را 
هم نداد و در کــوره راه جراحی زیبایی جان 

خود را از دست دادند.
بازپرس جنایی اواسط آبان امسال گزارش 
ســه مرگ زیر تیغ جراحی را دریافت کرد؛ 
ســه مرگ پیاپی در ســه مرکــز جراحی 
متفــاوت. یکــی از پرونده هــای هولناک 
مــرگ در راه زیبایی نیز مربــوط به مرگ 
زنــی در یکی از مراکــز زیبایی بــود که به 
بهانه بوتاکس راهی آنجا شــد امــا جنازه 

سوخته اش سر از بیابان های کرج درآورد.
واقعیت این اســت که روزانــه صدها مورد 
جراحی و تزریــق برای زیباتر شــدن افراد 
انجام می گیرد و در این میان خطر در کمین 
همه افرادی است که خود را به دست کسانی 
بسپارند که صلاحیت کافی ندارند یا آنطور 
که نایب رییس انجمن جراحان پلاســتیک 
و زیبایی ایران گفتــه »در فضای مجازی به 
تبلیغ فعالیت خــود می پردازند، بدون آنکه 

صلاحیت روشن و کافی داشته باشند«.
سید نجات حســینی در همین زمینه اعلام 
کرده اســت که حدود ۶ هزار صفحه )پیج( 
شامل پزشکان با صلاحیت و فاقد صلاحیت 
کافی و یا افراد غیرپزشــک )مداخله گران( 
وجــود دارد که بــه تبلیغات بــرای انجام 
جراحی های زیبایی می پردازند و پلیس فتا 

باید به این موارد نظارت و رسیدگی کند.
نایب رئیــس انجمن جراحان پلاســتیک 
ایران این مســاله را نیز یادآور می شــود که 
واحد کنترل نظارت نظام پزشــکی به یک 
هزار و ۲۰۰ مورد از ســایت های پزشــکان 
تذکرهای آیین نامه ای داده است اما مشکل  
آنجاســت که به گفته او، بیشتر سایت های 
مجازی غیرپزشک هستند )مداخله گران( 

که دلالی اعمال زیبایی را انجام می دهند.

لیپوساکشن صدرنشین آمار مرگ و 
میر در جراحی های زیبایی

نایب رئیس انجمن جراحان پلاستیک ایران 
لیپوساکشن را صدرنشــین آمار مربوط به 
مرگ و میر در جراحی های زیبایی می داند 
و معتقد است که باید به عموم مردم آگاهی 
بدهیم که جراحان فوق تخصص پلاستیک 
و زیبایی تنها کســانی هستند که به صورت 
قانونی می توانند انواع جراحی لیپوساکشن 

و لیپوماتیک را انجام دهند.
حســینی صحبت هایش را اینگونه تکمیل 
کرد که اخیرا مشاهده شــد که برخی افراد 
غیر فوق تخصــص و برخی تکنســین ها با 
تبلیغات فریبنده و پیشــنهاد قیمت پایین، 
انواع عمل لیپوساکشن را با همکاری مراکز 

جراحی انجــام می دهند که چــون در این 
حوزه آموزش و دوره لازم را ندیده اند، بیمار 
دچار عوارض مختلف شدید شده که حتی 

منجر به مرگ فرد می شود.
این فوق تخصــص جراحی پلاســتیک و 
زیبایی ادامــه داد: یکی از مشــکلاتی که 
در ایران در حوزه پزشــکی وجود دارد، راه 
افتادن موجی به نام موج زیبایی اســت که 
اغلب افراد تمایل به انجام عمل های زیبایی 
پیدا کرده اند که در اغلب مواقع شاید نیازی 
به انجام نباشــد و خیلی از ایــن افراد فریب 

همین تبلیغات دلال ها را خورده اند.
وی ادامــه داد: با وجــود تمایل بــه انجام 
عمل های زیبایی یکی دیگر از مشــکلات، 
ورود افراد غیرمتخصص به انجام عمل های 
زیبایی مانند لیفت ابرو و لیپوساکشن است 
که حتی در برخــی مــوارد می تواند جان 
بیمار را به خطر بیندازد، متاســفانه برخی 
از افراد غیرمتخصــص و دلال ها برای انجام 
عمل های زیبایی حتــی در فضای مجازی 

نیز شروع به تبلیغ می کنند.

اختلال بدریخت انگاری یا کمبود 
اعتماد به نفس

حســین ابراهیمــی مقــدم متخصــص 
روانشناســی و عضو هیئت علمی دانشگاه 
تهــران در همیــن زمینه گفــت: جراحی 
زیبایی برای فردی کــه در اثر یک تصادف 
رانندگی یا یک سانحه بزرگ در هنگام کار 
با دستگاه یا موارد این چنینی دچار مشکل 
یا آسیب جدی شده، قابل توجیه است زیرا 
عیوبِ ظاهریِ نمایــان می تواند در کارایی، 
زیبایی و حتی آینده فرد نیــز تاثیر بگذارد؛ 
بنابراین به این افــراد توصیه می کنیم عمل 
زیبایی انجام دهند اما اغلب کسانی که عمل 

جراحــی زیبایی انجام می دهند، کســانی 
هســتند که یا دچار کمبود اعتمادبه نفس  
بوده و یا به دنبال تایید گرفتــن از دیگران 

هستند.
این روانشــناس در رابطه با تاثیر عمل های 
زیبایی بر ســلامت روان اظهار داشــت: در 
بســیاری از مواقع چنانچه فرد پس از عمل 
زیبایی مورد تاییــد دیگران قــرار نگیرد، 
ســاختار فکری و روانی  او به شــدت به هم 
می ریــزد و افــکار و ذهنش دچار مشــکل 
می شــود؛ بنابراین گاهی عمــل جراحی 
زیبایی به جای اینکه حــال فرد را بهتر کند، 
بر ســلامت روان او تاثیر منفی می گذارد و 

منجر به بدتر شدن حال فرد می شود.
نازنین آهنگری متخصص روان شناســی 
بالینی نیــز در این زمینه گفــت: فردی که 
دچار اختلال بدریخت انگاری باشــد، حتی 
پس از جراحی زیبایی نیز راضی نیســت و 
امکان دارد همــان جراحی نیــز تبدیل به 
دغدغه تازه ای بــرای فرد شــده و به مرور 

عامل تازه ای برای افسردگی باشد.
وی افزود: افــرادی که دچــار این اختلال 
هســتند، مدام فکر می کنند کــه دیگران 
به نقص آنهــا توجه کــرده و در نتیجه خود 
را منــزوی می کنند. درصــدی از این افراد 
امکان دارد که به ســمت خودکشی بروند و 
در نتیجه بهتر است به روان شناس مراجعه 

کرده تا تحت درمان قرار بگیرند.
آهنگری تاکید کرد: این افراد در واقع تصویر 
تحریف شــده ای از بدن خودشــان دارند و 
ممکن است سایر اعضای خانواده یا دوستان 
آنها قبول نداشته باشــند که بینی آن فرد 
بزرگ اســت، اما خود آن فرد این طور فکر 
می کند و در نتیجه مدام به دنبال اطمینان 

گرفتن از دوستان و اطرافیان خود هستند.

پای غیرمتخصصان در میان است
ابراهیــم رزم پا جــراح و متخصص گوش و 
حلق و بینی و فلوشیپ جراحی سر و گردن 
و عضو هیات مدیره انجمــن راینولوژی در 
همین زمینه گفت: دخالت در امور درمانی 
حتــی در برخی پزشــکان هم مشــاهده 
می شــود. به طور مثال یک پزشک عمومی 
مجوز ایــن را ندارد که جراحی پلاســتیک 
روی صورت انجام دهد و اگــر این اتفاق رخ 
دهد، تخلف اســت و اگر مشکلی ایجاد شود 
آن پزشک مجرم اســت.وی یادآور شد: در 
زمینه جراحی های زیبایی چند عامل مهم 
است؛ نخســتین مجوز که باید نوشته شده 
باشد پزشک متخصص صلاحیت انجام یک 
کار را دارد؛ دوم، دوره خاصی که پزشــکان 

طی می کنند و سومین عامل، تجربه است.
رزم پا ادامه داد: به طــور مثال در تخصص 
گوش و حلق و بینی، رشــته های مختلفی 
وجود دارد. برخی فلوشــیپ گوش و برخی 
جراح ســر و گــردن و برخی جــراح بینی 
هســتند. هر کدام از این افراد به جز این که 
تخصــص گــوش و حلــق و بینــی دارند، 
فلوشــیپ یک کار خاص را هم گذرانده اند. 
بنابراین یک متخصص گوش و حلق و بینی 
هم نمی تواند همه اقدامــات را انجام دهد و 
فقط کاری را می تواند انجام دهد که دوره آن 
را گذرانده باشد. متاسفانه این تفکر نادرست 
وجود دارد که هر پزشک می تواند هر اقدام 
درمانی را انجام دهد. بایــد این را بدانیم که 
هر پزشــک می تواند کاری را انجام دهد که 

صلاحیت و مجوز و تخصص آن را دارد.

12۵ صفحه با 11 میلیون دنبال کننده 
برای پیکر تراشی

چندی پیش نیز ســردار حســین امیرلی 

جانشــین رئیس پلیــس فضــای تولید و 
تبادل اطلاعــات فراجا از برخــورد پلیس 
بــا صفحاتی کــه به نــام پیکرتراشــی و 
جراحی زیبایی اقــدام به انتشــار تصاویر 
خصوصی شــهروندان می کردند، خبر داد 
و گفت: طبق بررســی ها فقط ۱۲۵ صفحه 
اینســتاگرامی بیــش از ۱۱ میلیــون نفر 

دنبال کننده داشتند.
وی افــزود: رصد و پایش فضــای مجازی و 
شناســایی صفحات غیراخلاقی، مستهجن 
و مجرمانه بنا بر وظیفه ذاتی در دســتور کار 
پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فراجا 
قرار دارد؛ در همین راســتا و پیرو شــکایت 
تعداد زیادی از شــهروندان در مورد انتشار 
تصاویــر خصوصی آنها در فضــای مجازی 
اقدامات عملیاتی ویژه در دســتور کار قرار 

گرفت.
امیرلی گفت: در اقدامات فنی کارشناسان 
پلیس فتــا، ۱۲۵ صفحه اینســتاگرامی با 
بیش از ۱۱ میلیــون دنبال کننده که در این 
زمینه فعالیت داشــتند و اقدام به انتشــار 
تصاویــر خصوصی شــهروندان می کردند، 
شناســایی و در فراینــد رســیدگی قــرار 

گرفتند.
ســردار امیرلــی ادامــه داد: صفحــات 
مزبور تصاویــر خصوصی افــراد را بدون 
رضایــت آنها و گاهــی با تهدیــد و اجبار 
منتشــر می کردند؛ در این راستا افسران 
ســایبری پلیس فتا اقدامات خــود را به 
صورت گســترده در سراسر کشور توسعه 
دادند و با بررســی همه جوانب پرونده و 
بهره گیــری از روش های علمــی و فنی 
موفق شــدند، بیشــتر گردانندگان این 
صفحات را مورد شناســایی قــرار دهند 
و بیش از ۸۴ نفــر از این افــراد را پس از 
تشــریفات قضایی در چندیــن عملیات 

همزمان دستگیر کنند.
جانشــین رئیس پلیس فتا فراجا با اشاره به 
اینکه همه صفحاتی که اقدام به نقض حریم 
خصوصی شــهروندان کرده بودند، مسدود 
شــدند، تصریح کــرد: حفظ آبــرو و حریم 
خصوصی هموطنان در فضــای مجازی از 
خطوط قرمــز پلیس فتا بــوده و افرادی که 
آبروی مردم را بازیچه اهداف شوم خود قرار 
دهند قطعا با برخــورد قاطع و قانونی پلیس 

مواجه خواهند شد.
ســردار امیرلی با تاکید بر عــدم اعتماد به 
هویــت اینگونه افراد در فضــای مجازی به 
شــهروندان توصیه کرد: از ارســال تصاویر 
و اطلاعــات خصوصی خود بــرای دیگران 
و افراد ناشــناس که با تبلیغــات دروغین با 
عنوان صفحات پیکرتراشــی، جراحی های 
زیبایــی و مــواردی از ایــن دســت قصد 
درآمدزایی و دیده شــدن دارند، خودداری 

کنید.

خریدار  رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیست با اشــاره به دســتور رییس جمهور 
مبنی بر اجــرای طــرح طبیعت گردی در 
آشوراده گفت: امیدوارم فاز دوم کار که طرح 
 طبیعت گردی آشوراده اســت نیز با رعایت 
تمام الزامات محیط زیســتی کــه مدنظر 
ماست، پیش از سفر رییس جمهور محترم 
انجام شــود تا این طرح به دســت ایشــان 

افتتاح شود.
 علی سلاجقه در نشســت بررسی مصوبات 
سفر ریاست جمهوری به اســتان گلستان 
)لایروبــی کانال آشــوراده و طرح طبیعت 
گردی جزیره آشوراده( با حضور علی محمد 
زنگانــه - اســتاندار گلســتان - و معاونان 
سازمان حفاظت محیط زیست در محل این 
سازمان برگزار شــد، ضمن خوشامدگویی 
به اســتاندار گلســتان اظهارکــرد: رییس 
جمهوری در ســفر خود در اسفند ماه سال 

۱۴۰۰ دستوراتی درخصوص احیای خلیج 
گرگان و طرح طبیعت گردی آشــوراده داد. 
خوشــبختانه در راســتای این دستورات 
رهاســازی آب دریا به سمت خلیج از طریق 
لایروبــی کانال آشــوراده بــا تلاش های 
اســتاندار محترم و سایر دســتگاه ها اتفاق 
افتاد که رییس جمهــوری از این اتفاق ابراز 
رضایــت کردند. در اینجا جــا دارد، از آقای 
رستم قاسمی  -  وزیر وقت راه و شهرسازی 
- که در ایــن زمینه کمک کردنــد، نیز یاد 

کنیم.
وی با اشــاره به کاهش تراز آب خزر گفت: 
امیدوارم تراز آب خزر به نحوی نباشــد که 
این جریان برعکس شــود اما اگر این اتفاق 
بیفتد هم می شــود با گشایشــی که اتفاق 
افتاده و آب رها شده، با راهکارهایی از اینکه 

جریان آب برگردد، جلوگیری کنیم.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست با 

اشــاره به مصوبه دوم سفر رییس جمهوری 
به استان گلســتان گفت: امیدوارم فاز دوم 
کار که طرح  طبیعت گردی آشــوراده است 
نیز با رعایت تمام الزامات محیط زیستی که 
مدنظر ماســت، پیش از سفر رییس جمهور  
انجام شود تا این طرح به دست ایشان افتتاح 
شــود.معاون رییس جمهوری با اشــاره به 

نگرانی هایی که در بحث طرح گردشــگری 
آشوراده وجود داشــت، گفت: برای کاهش 
نگرانی ها و بــه این جهت کــه خیال مردم 
راحت شــود، صندوق ملی محیط زیســت 
به این طــرح ورود کرد تا مــردم بدانند که 
محیط زیست پیگیر اجرای مسئله با رعایت 
تمام الزامات است.در ادامه این دیدار، علی 
محمد زنگانه - استاندار گلســتان - اظهار 
کــرد: از حمایت هــای ســازمان حفاظت 
محیط زیســت در اجرای این برنامه تشکر 
می کنم. خوشــبختانه بخش قابل توجهی 
از ۱۶ برنامــه ای که قرار بود بــرای احیای 
خلیج گرگان انجام شــود، صورت پذیرفته 
است و ســایر اقدامات نیاز به همکاری های 
بین دســتگاهی با حضور وزارت نیرو، جهاد 

کشاورزی و ... دارد.
وی تاکید کرد: ما همه همــت خود را انجام 
دادیم تا آب در این تالاب ها جاری شود. این 

مطالبه هشت ســال طول کشیده و ۸۰۰۰ 
صفحه مطالعات پشت آن بوده است.

استاندار گلستان با بیان اینکه شرایط خلیج 
گرگان ابرچالشی بود که ممکن بود در سال 
۱۴۰۳ با ۱۴۰۴ به طور کامل خشک شود، 
گفــت: در لایروبی رودخانه هــای منتهی 
به خلیج نیز گام برداشــتیم و تاکنون۱۶۰ 

کیلومتر لایروبی انجام شده است.
براســاس گزارش روابط عمومی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت، وی با بیان اینکه 
این لایروبی در جهت دستور طبیعت گردی 
رییس جمهور نیز بوده است، تصریح کرد: ما 
در این مسیر از اســکله تا جزیره آشوراده را 
لایروبی کردیم. در همین راستا پهنه ای که 
در کنار بندر ترکمن افتاده بود را در اختیار 
گرفتیم و یک اســکله تخصصی گردشگری 
در آنجا احداث کردیم کــه الان با بالا آمدن 

سطح آب از ۲۵ سانتی متر رد شده است.

نسخه اولیه اساسنامه سازمان ملی سنجش تهیه شد
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گذر رحیل از گذار تاریخ
مجتبی اردشیری ســریال »رحیل« که فصــل اول آن از شبکه سوم 
سیما پخش شــد، در فصل دوم از گذار تاریخ گذر کرده و ادامه داستان 
را در دوران جدید، یعنی شــکل گیری پایه های حکومت پهلوی روایت 

می کند.
دوران گذار در تاریخ تمام ممالک دنیا شــرایط و اهمیت خاص خود را 
دارد. بی شک این گذار رویکرد داســتانی رحیل را نیز دچار دستخوش 
خواهد کرد. رامین عباســی زاده طــراح اصلی داســتان و تهیه کننده 
سریال »رحیل« در فصل دوم ســرگرد زمان خان و همسر ساحره اش 
بیتاج را در دوره جدید دارای قدرت بیشتری ظاهر کرده و فشار بر روی 
رحیل و اصلان بیش از پیش شده و در عین حال پیچش شخصیت تازه 
ای از اصلان را در شمایل جوانی که میخواهد قهرمانانه از کیان عشق و 
در نگاهی از بالا، هویت ایرانی که با آزادگی عجین اســت، دفاع کند، به 

نظاره گذاشته است.
همچنان بازی های موثر فــرخ نعمتی، اندیشــه فولادوند، حمیدرضا 
آذرنگ و جوانترهایی نظیر گیتا راد و علی عباســی زاده که خیلی خوب 
اضلاع یک چندضلعی پر نوسان را به نمایش گذاشــته اند در نوع خود 
حائز اهمیت اســت. امثال نعمتی، آذرنگ و فولادوند که سالهاست کار 
می کنند، ولی غنای بازیگران جوان رحیل موجب خواهد شد در آینده 
نزدیک گیتا راد و علی عباســی زاده بتوانند گزینــه های مطمئن برای 
کاراکترهای جوانانه آثار سینمایی و تلویزیونی باشند. به خصوص که با 
پا به سن گذاشتن شــماری از چهره های دهه نود، حالا وقتش است که 

خون تازه ای به جریان بازیگری تزریق شود و چه فرصتی بهتر از این.
تهیه کننده رحیل و کارگردان آن تمام تلاش خود را به کار گرفته اند تا 
بتوانند، هم مخاطبان فصل پیش خود را حفظ کرده و هم تماشــاگران 
بیشتری را بیننده این ســریال کنند و در این جهت است که نویسنده 
داستان نیز دیگر کاملا ماجراجویانه پیش رفته و سعی کرده عین سبک 
زندگی پرســوءظن مابین قجر و پهلوی را دراماتیزه کند تا گروه طراح 
صحنه و طراح لباس سریال بتوانند به ســمت خلق چیدمانی بروند که 

در عین حفظ شئونات، چشم نواز هم باشد.
سریال رحیل در فصل دوم خود موسیقی تیتراژی دارد که درست مثل 
روایت داســتانی فراجنسیتی اســت یعنی در کنار آوای مردانه، شاهد 
همخوانی بانوان هم هســتیم که ایــن، خودش می توانــد بابی جدید 
باشد برای داســتان گویی زنانه و در عین حال اســتفاده از هنرنمایی 
بانوان ایرانی در همه سطوح از بازیگری تا پشــت صحنه که امتداد آن 
می تواند رقم زننده حضور بانــوان کارگردان در گروه کارگردانی چنین 

سریال هایی در سالهای آتی هم باشد.
مخاطبان انتظار دارند سریال های تاریخی گیراتر و قوی تر از سریالهای 
روتین باشــند و تهیه کننده رحیل و کارگردان آن تــوان خود را به کار 
گرفته اند که این اتفاق بیفتد. مخاطبانی که رحیل را پیگیری کرده اند 
عمدتا جذب داستان ساده و روانی شده اند که خیلی امروزی است ولی 
در دالان تاریک تاریخ روایت می گردد. هرچه ســریال های تاریخی بر 

این تاریکی ها بیشتر نور بتابانند، جذابیت اثر بالاتر خواهد رفت...

کارگاه فیلمساز شیلیایی در هفدهمین جشنواره 
سینماحقیقت

 کارگاه »نقش صــدا در روایت مســتند« با حضور ایگناســیو آگوئرو 
مستندســاز برجســته اهل کشــور شــیلی در هفدهمین جشنواره 

بین المللی »سینماحقیقت« برگزار می شود.

به گزارش روابط عمومی مرکز گســترش ســینمای مستند، تجربی و 
پویانمایــی، در هفدهمین جشــنواره بین المللی »ســینماحقیقت« 
کارگاه های مختلفی در بخش بین الملل برگزار می شود. این جشنواره 
میزبان ایگناسیو آگوئرو مستندساز برجســته اهل کشور شیلی است. 
فیلمســازی که قرار اســت در این دوره کارگاه »نقش صــدا در روایت 
مستند« برگزار کند.آگوئرو در سال ۱۹۵۲ در ســانتیگو شیلی به دنیا 
آمد و در رشــته های معماری و ســینما در دانشــگاه کاتولیک شیلی 
تحصیل کرد. بعد از ســاخت چند فیلم به عنوان دانشجو، و شرکت در 
جنبش های جمعی هنری C.A.D.A، اولین فیلم مســتندش را سال 
۱۹۸۲ به نام »فراموش ناشــدنی« )no olvider( ســاخت. این فیلم 

جایزه بزرگ فستیوال فیلم پریکس را دریافت کرد.
 como me da la( »فیلم بعــدی او، »جوری که مــن دوســتش دارم
gana( چندان مورد توجه قرار نگرفت تا ۳۰ ســال بعد که قسمت دوم 

همین فیلم را ساخت و این بار به طور گسترده ای دیده شد.
در سال ۱۹۸۸، آگوئرو فیلم مســتندی با نام »صد بچه در انتظار قطار« 
)cien nino esperando un tren( ســاخت. این فیلم جایزه بهترین 

فیلم مستند جشنواره فیلم هاوانا در سال ۱۹۸۸ را دریافت کرد.
ایگناســیو آگوئرو به موازات حرفه خود طی این ســال ها به عنوان یک 
فیلمساز برای تلویزیون نیز کار می کند. دو سریال » نرودا، همه عشق« 
)Neruda all love( و »herida & asociados« را در ســال ۱۹۹۸ 
 frinja del ساخت. او همچنین در ســال ۱۹۸۸ کارگردانی مشترک
no را بر عهده داشــت و در فیلم های مهمی مانندLa Recta به عنوان 
بازیگر نقش ایفا کــرد. او چهار بار برنده جایــزه ملی ALTAZOR و 

برنده جایزه ملی Premio Pedro Sienna در سال ۲۰۱۹ شده است.
آگوئرو بنیانگذار انجمن ملی مستند شــیلی است. آثار او را در بارسلونا، 
لاپاز، لیما، بوئنوس، آیرس، سیوداد مکزیکو، والدیویا، تریست، بیاریتز، 
پاریس پخش شده است. او همچنین چند کارگاه سینمایی در مکزیک، 
کاســتاریکا، بارســلونا، بوئنوس آیرس، لاپاز، ریودوژانیــرو، والدیویا، 

آنتوفاگاستا، سانتیاگو، لا سرنا، مولچن برگزار کرده است.
از آثار او دو کتاب به نام های »ســینمای ایگناســیو آگوئرو، مستند به 

عنوان خواندن فضا« و »اتاق کار شخصی ۲۰۱۵« منتشر شده است.
آگوئرو عضــو هیئت داوران جشــنواره فیلــم هاوانا، جشــنواره فیلم 
مستند سانتیاگو، جشــنواره بین المللی فیلم والدیویا، جشنواره فیلم 
گوادالاخارا، جشنواره بین المللی فیلم مستند یاماگاتا، جشنواره فیلم 
آمریکای لاتین در تریست، جشنواره بین المللی فیلم DocLisboa و 
جشنواره فیلم DocuMadrid بوده اســت.آگوئرو سال ۲۰۱۹ جایزه 
بزرگ فید مارســی و جایزه بهترین فیلم آمریکایی لاتین در جشنواره 
بین المللی فیلم ماردل پلاتــا را دریافت کرد. در ســال ۲۰۲۲ او فیلم 
»یادداشــت هایی برای یک فیلــم« )Notas para una película( را 
منتشر کرد.این استاد دانشگاه از سال ۲۰۱۳ در دانشگاه شیلی تدریس 
می کند. همچنین در دانشــگاه، گروه ZERO de CONDUITE را 
مدیریت کرده کــه از ســال ۲۰۱۴ کارگاه های آموزشــی فیلم برای 
کودکان و معلمان مدرســه را برگزار می کننــد. او در حال حاضر روی 
ســاخت فیلم بعدی خود کار می کند.هفدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم مستند ایران »سینماحقیقت« به دبیری محمد حمیدی مقدم از 

۲۷ آذر تا دوم دی ماه در پردیس چارسو برگزار می شود.

دیدگاه

قاب

 معــاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
با تاکیــد بر اینکــه مجوز چــاپ کتاب مانند ســابق 
محدودیت زمانی ندارد، توضیح داد: تا زمانی که ناشــر 
اعلام کند که متــن کتاب تغییر کرده یــا اینکه کتاب 
را به ناشــر دیگری واگذار کند، نیاز بــه گرفتن مجوز 
جدید برای تجدید چاپ وجود ندارد، مگر اینکه هیات 
نظارت برای کتاب خاصــی ورود و اعلام کند که کتاب 

باید مجدد بررسی شود.
یاســر احمدوند، درباره شــبهاتی که درباره اعطای 
مجوز چاپ کتاب ایجاد شــده بود، گفــت: مجوزها 
تغییری پیدا نکرده است، تا زمانی که ناشر اعلام کند 

که متن کتاب تغییر کرده یــا اینکه در نظر 
دارد کتاب را به ناشــر دیگری واگذار کند، 
نیاز بــه گرفتن مجوز جدید بــرای تجدید 

چاپ وجود ندارد.
معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی تنها دلیل برای محدودیت زمانی 
مجوز چاپ کتاب را نظر هیات نظارت اعلام 

کرد و توضیح داد: اگر هیات نظارت برای کتاب خاصی 
ورود و اعلام کند که کتاب باید مجدد بررســی شــود، 
کتاب مورد بررســی مجدد قرار میگیــرد، در غیر این 
صورت مجوزها مانند سابق و دائمی است و تا زمانی که 

ناشر بخواهد ویرایش جدید کتاب را منتشر 
کند، اعتبار دارد.

احمدونــد درباره گروه پشــتیبان ســامانه 
نظارت بر کتاب های منتشر شده، بیان کرد: 
در این سامانه نظرها باید تخصصی و منطبق 
با مواد مصوبه اصلاحی باشــد، همچنین فرد 
خود را به طور کامل معرفی، شــماره ملی و 
همراه خــود را اعلام کنــد؛ به همین دلیــل نظرهای 
غیردقیق در آنجا اعلام نخواهد شــد و افرادی که نکته 
مهمی داشته باشــد، برای ثبت در این ســامانه اقدام 

می کنند.

معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
اعلام اینکه مسئولان در اداره کتاب، وظیفه پشتیبانی 
از ســامانه نظارت بر کتاب های منتشر شده را برعهده 
دارند، افزود: احتیاجی به گســترش گــروه نظارت بر 
آثار وجود ندارد. همچنین قرار اســت این ســامانه، به 
سیســتمی برای بازخورد نظرات مــردم درباره کتاب 
تبدیل شــود؛ یعنی افراد کتاب خوبــی را آنجا معرفی 
می کنند یا نقدی را درباره کتاب می نویسند تا بتوانند 
با ناشر و نویسنده تعامل کنند، زیرا برای اینکه فرآیند 
بررسی یک کتاب تکمیل شــود باید نظرهای بیشتری 

در دسترس باشد.

مراسم ســالانه جوایز فیلم مســتقل نیویورک )گاتهام( 
با معرفــی برنــدگان در بخش های مختلف اعلام شــد. 
فیلم ســینمایی »زندگی های گذشته« ساخته »سلین 
سونگ« جایزه بهترین فیلم سی و ســومین دوره جوایز 

فیلم مستقل نیویورک )گاتهام( را از آن خود کرد.»لیلی 
گلدستون« برای بازی در فیلم »قاتلان ماه کامل« ساخته 
»مارتین اسکورسیزی«، جایزه بهترین بازیگر نقش اصلی 
و  »چارلز ملتون« برای فیلم »می دسامبر« به کارگردانی 

»تاد هینز«، جایزه بهترین بازیگر نقش مکمل این جوایز 
را به خود اختصاص دادند.فیلم فرانســوی »آناتومی یک 
سقوط« ساخته »ژوستین تریه« برنده جایزه نخل طلای 
جشنواره کن نیز توانســت دو جایزه بهترین فیلمنامه و 

بهترین فیلم بین المللی ســال را از آن خود کند.در سایر. 
بخش ها نیز جایزه بهترین مستند به فیلم  »چهار دختر« 
و جایزه بهترین کارگردان نوظهور هم به »ای وی راکول« 

برای ساخت فیلم »هزار و یک« اعطا شد.

کتاب

زندگی های گذشته

خریدار  پیکر بیتا فرهی بازیگر ســینمای 
ایران زیر بارش باران پاییزی و با آوازخوانی 
علی زند وکیلی به ســمت خانه ابدی بدرقه 

شد.
 جمعی از هنرمندان ســینمای ایران برای 
وداع با بیتا فرهــی که دو روز قبــل از دنیا 
رفت،دیروز ۷ آذر ماه به خانه سینما خیابان 

وصال آمدند.
رخشــان بنی اعتماد، داریــوش فرهنگ، 
لیلا حاتمی، ســهیلا رضوی، عزیز ساعتی، 
شــهره ســلطانی، منوچهر شاهســواری، 
اندیشــه فولادونــد، فــرخ نعمتــی، لاله 
اســکندری، آزیتا موگویی، شایسته ایرانی، 
ســام قریبیان، همایــون ارشــادی، بهاره 
افشاری، پژمان بازغی، ســتاره اسکندری، 
علی دهکردی)مدیرعامل خانه ســینما(، 
ســاره بیــات، اکــرم محمــدی، کوروش 
ســلیمانی،احترام برومند،ســعید خانی، 
مجید توکلــی، گلاره عباســی و... از جمله 

حاضران در این مراسم بودند.
پیکر این بازیگــر پیش از حضــور در خانه 
ســینما برای آخرین وداع به منزلش برده 

شده بود.
این مراسم پس از تلاوت آیاتی از قرآن کریم 

با اجرای ستاره اسکندری شروع شد.
او در همان ابتدا از کورش ســلیمانی برای 
قرائت بیانیه انجمن بازیگران سینمای ایران 
دعوت کرد که در بخشــی از این بیانیه آمده 
بود: بانوی سینمای ایران بیتا خانوم فرهی 
هم از قطار پیاده شد. هنوز مشغول تسلیت 
برای این بازیگر بودیم که خبر درگذشــت 

پروانه معصومی رسید.
در این بیانیه اشاره شــده بود که برای درک 
عمق تلخی این چند ســال باید نام کسانی 

که از دنیا رفته اند مرور شود.
ســپس اســامی هنرمندانی از امین تارخ 

گرفته تا داریوش مهرجویی نام برده شد.
همچنیــن در بیانیه آمده بود: شــمایل زن 
روشــنفکر و مدرن ایــران را در بیتا فرهی 
می شد دید. در نخســتین تجربه بازیگری 
اش در »هامون« مهشید را عالی بازی کرد 
تا ســینما او را کشــف کند. او به بیشتر آثار 
سینماگران صاحبان تفکر دعوت شده بود 
و مردم داری در کنار هنرمندی، شخصیتی 
ماندگار از او ساخت.ســلام ما را به خســرو 

شکیبایی و آقای مهرجویی برسانید.

پیام مسعود کیمیایی برای درگذشت 
بیتا فرهی

مســعود کیمیایی هم متن کوتاهی را برای 

درگذشــت بیتا فرهــی فرســتاده بود که 
اسکندری آن را قرائت کرد.

کیمیایــی در یادداشــت خود با تشــبیه 
درگذشــت بیتا فرهی به ریــزش برگی از 
درخت به همــکاری خود با ایــن بازیگر در 

سینما )فیلم اعتراض( اشاره کرده بود.

داریوش فرهنگ: این چه سوگ 
وحشتناکی است که سراغ ما آمده است

در ادامــه داریــوش فرهنگ بــا حضور در 
جایگاه و بــا بیان اینکه »یکــی از جان های 
شیفته هنر پر کشــید و رفت« گفت: بانوی 
خاص ســینما، پس از درگذشت یا سلاخی 
ســینماگری دیگر )داریوش مهرجویی( از 
دنیا رفت.این چه ســوگ وحشتناکی است 
که ســراغ ما و علاقه مندان ســینما آمده 
است؟ کار ما این شــده که به جای زندگی 
از مرگ و به جای نور و روشــنایی از تاریکی 
صحبت کنیم. مگر این دل پاره پاره شده ما 

چقدر توان دارد؟
این کارگردان و بازیگــر افزود: بیتا فرهی به 
واقع بانوی خاص سینما بود. به عکس هایش  
نگاه کنید، انگار از ازل برای ســینما ساخته 
شده بود. چه خوب وارد سینما شد و چه بد 

از بین ما رفت.
فرهنگ با اشــاره به اینکه چنــد روز قبل از 
فوت بیتا فرهی به بیمارســتان و عیادت او 
رفته بود، یادآور شــد: خیلی توان صحبت 
نداشت ولی  با ایما و اشاره پرسید که اوضاع 
ســینما چطور اســت؟! و جویای وضعیت 

بود. او از من خواســت که کار کنیم چون تا 
شقایق هست زندگی باید کرد.

من قدردان کســانی هســتم که در شرایط 
ســخت آلودگی و ســرما و این همه رنج و 
مشقت و نیز در دوران کرونا کار کردند و کار 
می کنند تا روح کسانی همچون بیتا فرهی 

شاد باشد. 
قــدردان همکارانــی هســتم کــه اجازه 

نمی دهند پرچم این کار روی زمین باشد.

لیلا حاتمی: بیتا فرهی مثل 
هنرپیشه ها نبود 

پس از داریوش فرهنــگ، لیلا حاتمی دیگر 
بازیگری بود که به جایگاه دعوت شــد و او 
پیش از هر چیز به مهسا قریشی )دختر بیتا 

فرهی( تسلیت گفت.
لیلا حاتمی با تسلیت به خانواده بیتا فرهی، 
خانواده ســینما و نیز دوســتداران سینما، 

متنی را که نوشته بود خواند.
او گفت: »من شــانس همکاری و دوستی با 
خانم فرهی را داشــتم اما قبل از اینکه با هم 
کار کنیم با هم دوســت شــدیم. نمی دونم 
چطوری با آدم ها دوســت می شــد اما همه 
چیز طبیعی و عــادی بود. من بــه بیتا، تو 

می گفتم.
خانم فرهی مثل هنرپیشــه ها نبود، نه توی 
فیلم نه بیــرون فیلم. خانــم فرهی زن بود، 
همان زنی که برای مردهــا، زن ها و بچه ها، 
زن اســت. وقتی در »هامون« دیدمش من 
رو یاد مادری انداخت که هر بار به مدرســه 

می آمد، بچه ها می دویدند تــا در اطرافش 
باشند. زنی که با ورودش در سکوت، هیاهو 
می شد. افتخارآمیز بود، شکننده، باصلابت، 
نجیب، شیک پوش، معطر، تمیز، متواضع، 
ســر به زیر با عینــک آفتابــی و لب هایی 
که انــگار می خندیــد. آیا خجالتــی بود؟ 

نمی دونم.
با صفا و بی ریا بود. خصوصی ترین مســائل 
و عواطف رو با ظرافت می توانســت به زبان 
بیاره. با او اصل مطلب در جریان بود بی هیچ 

تعجبی.
غرور بیتــا نمی دونم از کجا بــود. فکر کنم 
اصلًا نبــود. انگار حواســش اصــلًا به این 

موضوع نبود.
فکر کردن به او و حالت هاش اشــکم رو در 
میاره. یــک انســان واقعی حــواس جمع 
بود. مــن رو یاد وضعیت انســانی خودمون 
می اندازه وقتی واقعاً فقط انســان هستیم و 
حواسمون جای دیگری نیست. به نظر من 

بیتا همینطوری بود.«

سهیلا رضوی از جای خالی بیتا فرهی 
گفت

سهیلا رضوی هم در ادامه متنی کوتاه را به 
یاد این بانوی ســینما خواند و گفت: او مثل 
اســمش بیتا بود و دریغ که من دیگر شاهد 

حضورش نیستم. 
این بازیگر که همسایه بیتا فرهی هم هست 
از درگذشــت  این بازیگر ابراز تاسف کرد و از 

جای خالی اش گفت.

 علی دهکردی: سینما این همه تاب
 از دست دادن ستاره هایش را ندارد

علی دهکردی هم کــه برای اولیــن بار به 
عنوان مدیرعامل خانه ســینما در مراسمی 
حاضر شــده بود، در ســخنانی بیان کرد:  
بانوی سینمای ما، بیتای عزیز ستاره ای بود 
که در آسمان بود و هســت. از درگذشت او 
متاسفم واز طرف تمام کسانی که در سینما 
کار می کنند، تسلیت می گویم. سینما این 
همه تاب از دســت دادن ســتاره هایش را 
ندارد، هــر چند باید تــاب بیاوریم.او گفت: 
سخت اســت که هنوز خبر درگذشت بیتا 
فرهی را هضم نکرده بودیم، خبر رفتن خانم 

پروانه معصومی را هم شنیدیم. 

مهسا قریشی: مادرم عاشق خاک 
ایران بود

در بخش پایانی این مراســم و در شرایطی 
که بارش باران ناگهان شــدت گرفت، مهسا 
قریشــی )فرزند بیتا فرهی( نیز با حضور در 
پشــت تریبون با تشکر از کســانی که او را 
همراهی کرده اند، گفت: مادرم عاشق خاک 
ایران بود و با همه ناملایمات عاشــق کارش 
بود. او با وجود شــرایط ســخت و ناعادلانه 
کارش، هیچ گاه گلایه نکرد.مهســا قریشی 
افزود: مادرم با تصمیم خودش خواست که 
از فرانسه به ایران برگردد، چون می خواست 
کنار مردم باشــد و حتی نمی خواســت در 
قطعه هنرمندان دفن شــود و می خواست 
بین مــردم خاک شــود. او بــاران را خیلی 
دوست داشت و شاید الان باران هم برای او 
می بارد.در پایان مراسم و پیش از آنکه نماز 
میت زیر باران خوانده شود ، علی زند وکیلی 

ترانه »رفتی و ندیدی« را آوازخوانی کرد.
سپس پیکر بیتا فرهی که قرار است در کنار 
مادرش در قطعه ۷۹ بهشــت زهرا به خاک 

سپرده شود، به این مکان منتقل شد.
بیتا فرهی کــه طی چند هفته گذشــته به 
دلیل عارضه ریه و قلبی در بیمارســتان دی 

بستری بود، ظهر ۴ آذر ماه از دنیا رفت.
هم اکنون ســریال »ســرزمین مادری« با 

بازی بیتا فرهی در حال پخش است.
»هامــون«، »بــرادرم خســرو«، »دوران 
عاشــقی«، »در انتظار معجــزه«، »خاک 
آشنا«، »خون بازی«، »خانه ای روی آب«، 
»اعتراض«، »کیمیا«، »بانو«، »لامینور« و.. 
از جمله فیلم های ســینمایی است که بیتا 

فرهی در آنها به ایفای نقش پرداخته است.
بیتا فرهی متولد ســال ۱۳۳۷ بود و در سن 

۶۵ سالگی از دنیا رفت.

مجوز چاپ کتاب همانند سابق محدودیت زمانی ندارد

زندگی های گذشته بهترین فیلم جوایز گاتهام شد

نعیمه نظام دوست:

هنرمندانی که از دست دادیم، هیچ جایگزینی ندارند
خریدار   بازیگر تلویزیون و ســینما ضمن 
تسلیت درگذشــت پروانه معصومی گفت: 
این ســرطان که به جــان ســینما افتاده، 
دردنــاک اســت. ایــن آدم هــا هیچ کدام 
جایگزینی ندارند و شــما حســرت این را 
می خورید که چه آدم هایی را داریم از دست 
می دهیم. پروانــه معصومی زیبا و همه چیز 
تمام بود. زنی مقتدر، جدی و مهربان که در 

عین جدی بودن می شد با او رفاقت کرد.
نعیمه نظام دوســت درباره فــوت نابهنگام 
پروانه معصومی گفت: خانم معصومی فقط 
پنج روز بود که به بیمارستان رفته بود. قبل 
از این پنج روز همه چیز خوب بود. ایشــان 
چند روزی بیمارســتان بود و عفونت روده 
داشــت. به علت پارگی روده به آی سی یو 

منتقل شد و متاسفانه او را از دست دادیم.
نظام دوســت با اشــاره به همــکاری با این 
بازیگر از ســال ۱۳۸۰ و با مجموعه پلیس 

جوان گفت: بعد از این کار، ســریال دریایی 
ها را با ایشــان همبازی بودم کــه تجربه به 
غایت خوبی بــود. چند ســال پیش هم در 
فیلم ساکن کلبه چوبی در لاهیجان بودیم و 

در آن دو ماه نیز با هم رفاقت داشتیم.
وی افزود: من با ایشــان در ارتبــاط بودم و 
صحبت می کردم. این اواخر کمی از ایشان 
بی خبر بودم اما همچنان سعی می کردم با 

ایشان در ارتباط باشم.

با از دست دادن هر هنرمندی، تکه تکه 
از قلب مان کنده می شود

این بازیگر تشــریح کرد: روزهای سختی را 
دراین مدت گذراندیم و خیلی ها را از دست 
دادیم. شــاید بابت آن حرف نزنیــم اما با از 
دســت دادن هر هنرمندی، تکه تکه از قلب 

مان کنده می شود.
وی افزود: بعد از فــوت ماه چهره خلیلی من 

بهم ریختم. تمام کســانی که دوست شان 
داشتم را از دســت دادم و امروز هم با فوت 
خانم معصومی دلم ســوخت چرا که نباید 
این اتفاق مــی افتاد. از دســت دادن خانم 

فرهی هم غم بزرگی بود.

این هنرمندان هیچ جایگزینی ندارند
نظام دوســت به درگذشــت تعــدادی از 
بازیگران در چنــد وقت اخیر اشــاره کرد 
و اظهار داشــت: این ســرطان که به جان 
ســینما افتاده، دردناک اســت. این آدم ها 
هیچ کدام جایگزینی ندارند و شما حسرت 
این را می خورید که چــه آدم هایی را داریم 
از دســت می دهیــم و از هنر و دیــدن آنها 
محروم می شویم.بازیگر مجموعه زیرهشت 
خاطر نشان کرد: من همچنان درباره آقای 
شــکیبایی این حس را دارم و فکر می کنم 
این مرگ برای ما کهنه نیســت و با داغ های 

بعدی داغ ایشــان تازه تر می شــود. او هیچ 
وقت نمی میرد و من حســرت می خورم که 

ای کاش با ایشان کار کرده بودم.

پروانه معصومی؛ زنی مقتدر، جدی
 و مهربان

وی افزود: خانم معصومــی زیبا و همه چیز 
تمام بود. زنی مقتدر، جــدی و مهربان که 
در عین جدی بودن می شد با ایشان رفاقت 
کرد. من هر بار می خواســتم کاری را شروع 
کنم با ایشان مشــورت می کردم و از ایشان 
یاد می گرفتم.نظام دوســت درباره کم کار 
شدن این بازیگر در ســال های اخیر گفت: 
ایشان شمال زندگی می کرد و برایش سخت 
بود تا برای کار به تهران بیاید. به علاوه دیگر 
حوصله ای برای بازیگری نداشت. این اواخر 
ورک شــاپ و کلاس های بازیگــری برگزار 
می کرد.این بازیگر شاخص ترین اثر پروانه 

معصومی را گل های داوودی دانست و افزود: 
او جدی بود و هنگام کار تمام تمرکزش روی 
کار بود. به طوری کــه زمان هایی که جلوی 
صحنه بود با پشت صحنه به کل فرق داشت.

نظام دوست در پایان گفت: دلم برای ایشان 
تنگ می شــود و امیدوارم این آخرین خبر 

فوت هنرمندان باشد.
پروانه معصومی، بازیگر با ســابقه ســینما 
و تلویزیون دوشــنبه ۶ آذر به علت عفونت 
ریوی درگذشت.پیکر زنده یاد معصومی در 
چند روز آینده برای دفــن به تهران منتقل 

خواهد شد.
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میدان

پیشکسوت تیم فوتبال پرســپولیس گفت: من با نظر 
برخی از پیشکســوتان پرســپولیس موافق هستم که 

نبیل باهویی نمی تواند به پرسپولیس کمک کند.
حمید درخشــان، در خصوص تســاوی پرسپولیس 
مقابــل النصر عربســتان اظهار داشــت: بــه نظر من 
پرسپولیس شــانس خوبی برای پیروزی در این دیدار 
داشــت. النصر فرصت برد را به پرسپولیس داده بود اما 
متاســفانه نگاه بازیکنانی که در زمین حضور داشــتد 
تســاوی خارج از خانه بود. فکر می کنــم همه اعضای 
پرسپولیس به تســاوی راضی بودند اما این کار شانس 
صعود این تیم را ســخت می کند. اگر بازیکنان تلاش 
بیشتری می کردند شــک نکنید می توانستیم ۳ امتیاز 
را بگیریــم. در بازی هم موقعیت های خوبی داشــتیم 
اما متاســفانه به پیروزی نرســیدیم. البته امیدوارم از 

گروهمان صعود کنیم.

وی دربــاره نقاط ضعف تیم پرســپولیس 
تصریح کرد: خط حمله پرسپولیس مشکل 
دارد و در آمارهــای کــه می بینیم درصد 
گل زنی پرســپولیس پایین است. همین 
مشکل باعث شــده که نتوانیم در این چند 
بــازی پیروز میــدان شــویم در این چند 
ساله اخیر پرســپولیس در جذب بازیکن 

خارجی ضعیف عمــل کرده و الان هــم نتایج آن را 
می بینیم.

سرمربی اسبق پرسپولیس در مورد اینکه سرخپوشان 
چقدر شانس صعود از گروه شان در لیگ قهرمانان آسیا 
را دارند، یادآور شــد: اگر این بــازی را می بردیم قطعا 
استرس صعود نداشــتیم اما متاســفانه با این تساوی 
باید الدحیل را شکست دهیم. متاسفانه از شانس های 
که داریــم نمی توانیم بــه خوبی اســتفاده کنیم. اگر 

پرســپولیس می خواهد صعود کنــد باید با 
تمام نفراتش به زمین برود و بازی را در نیمه 
اول هم به ســود خود تمام کنــد. به نظر من 
باید ۱۱ بازیکن داخل زمین در این بازی باید 
جنگنده باشــند و از هــر موقعیتی به خوبی 

استفاده کنند.
درخشــان در خصوص عملکرد ضعیف نبیل 
باهویی مقابل النصر عربستان، خاطرنشان کرد: من با 
نظر بعضی از پیشکسوتان پرســپولیس مبنی بر اینکه 
باهویی نمی تواند به تیم پرسپولیس کمک کند موافق 
هســتم. واقعا جای تعجب دارد که یحیی گل محمدی 
در ایــن بازی مهم بــه او بازی داده اســت امــا به نظر 
سرمربی تیم احترام می گذارم. شاید او در نبیل باهویی 

چیزی دیده است.
وی دربــاره ســومین ناکامــی رونالدو در بــاز کردن 

دروازه علیرضــا بیرانوند، اظهار داشــت: خداراشــکر 
بازیکنانی داریم که توانســتند رونالــدو را مهار کنند 
تا او نتواند خطــری روی دروازه بیرانونــد ایجاد کند. 
نباید از توانایی هایی بازیکنان خودمان غافل شــویم. 
بیرانوند هم دروازه بان بزرگی اســت و هــر بازیکنی به 
ســختی می تواند به او گل بزند. من از حضور بیرانوند 
در پرســپولیس خوشحال هســتم و از داشتن چنین 

بازیکنانی در پرسپولیس افتخار می کنم.
پیشکســوت پرســپولیس در مورد بازگشــت برانکو 
ایوانکوویچ به پرســپولیس گفت: به نظر من بازگشت 
برانکو در این مقطع به نفع پرســولیس نیســت و قبلا 
هر کاری که می توانســته انجام داده و بازگشت او هیچ 
کمک نمی تواند به پرســپولیس کند. بــه نظر من باید 
قرارداد یحیی گل محمدی تمدید شــود چون فقط او 

می تواند به پرسپولیس کند.

پرسپولیس

سپهر ستاری  پرسپولیس مقابل النصر به 
یک تساوی مهم و باارزش دست یافت.

 پرســپولیس در خانه النصر به یک تساوی 
ارزشمند دســت یافت و شانس صعود خود 
به دور حذفی لیگ قهرمانان آســیا را حفظ 
کرد. شــاگردان یحیی گل محمدی دیشب 
نمایشــی به مراتب بهتر از بــازی رفت ارائه 
دادند و شــاید اگر کمی دقــت می کردند 
می توانســتند با برد عربستان را ترک کنند. 
با این وجــود آن ها اکنون از شــانس بالایی 
برای صعود به دور حذفی برخوردار هستند 
و می توانند با شکســت الدحیــل در آزادی 

جشن صعود بگیرند.

از کارت قرمز تکراری تا حرکت 
زیبای رونالدو

بازی برای النصر با یک اتفاق تلخ آغاز شــد 
که برنامه های ایــن تیم را به هــم ریخت. 
النصری ها در دقیقه ۱۷ بازی با اخراج علی 
لجمی ده نفره شــدند تا کارشــان در ادامه 
بسیار سخت شود. مشابه این اتفاق در بازی 
رفت با اخراج میلاد سرلک برای پرسپولیس 
رخ داده بود و این بار نوبت تیم عربستانی بود 

که با یک بازیکن کمتر به کارش ادامه دهد.
دیگــر اتفــاق داوری جالب این مســابقه 
حرکــت زیبای کریســتیانو رونالــدو بود. 
فوق ســتاره پرتغالی در یــک صحنه داخل 
محوطه جریمه پرســپولیس سرنگون شد 
ولی در ادامه خــودش بــه داور اعلام کرد 
که خطایی روی او رخ نــداده و نباید در این 
صحنه پنالتی اعلام شود. البته داور خودش 

شخصا صحنه را مورد بازبینی قرار دارد ولی 
اقدام زیبای رونالدو بازتابی جهانی داشــت 

و رسانه های مختلف از او قدردانی کردند.

جای خالی یک قاتل در پرسپولیس
در بازی با النصر بار دیگــر جای خالی یک 
مهاجــم گلــزن و تمام کننــده در ترکیب 
پرسپولیس به چشم آمد. شــهاب زاهدی 
در این بــازی عملکرد خوبی داشــت ولی 
نتوانســت گلزنــی کنــد و باز هــم خلاء 
مهاجمی مثل یورگن لوکادیا احساس شد. 

پرسپولیس این فصل در بسیاری از دیدارها 
از نبود مهاجم تمام کننــده ضربه خورده و 
این موضــوع به یک نقطه ضعــف بزرگ در 
ترکیب تیم گل محمدی تبدیل شده است. 
آن ها در نقل وانتقالات عیســی ال کثیر را از 
دســت دادند و مهدی عبدی هم به شکلی 
عجیب جدا شد. از طرفی نبیل باهویی اصلا 
در حد و اندازه های پرسپولیس نشان نداده 
و با توجه به وضعیت فعلی بعید اســت حتی 

نیم فصل دوم را ببیند.
پرسپولیس امسال از ۹ بازی لیگ و ۵ بازی 

لیگ قهرمانان آســیا فقــط ۱۵ گل زده و 
میانگین گلزنی این تیم کمی بیشتر از یک 
گل در هر مســابقه است. آن ها گرچه مقابل 
النصر تســاوی ارزشــمندی کسب کردند 
ولی حالا ۵ بازی متوالی اســت که موفق به 
پیروزی نشــده اند که این موضوع نشــان 
می دهد در بهترین فرم خود به سر نمی برند. 
آن ها البته دیشب نمایشی به مراتب بهتر از 
بازی رفت ارائه دادند و پیشرفت محسوسی 
داشــتند ولی هنوز با تیم امــاده هفته های 

پایانی فصل قبل فاصله دارند.

پرسپولیس با برد صعود می کند؟
در ســال های اخیر بــا تغییــر فرمت لیگ 
قهرمانان آســیا، دیگر همــه تیم های دوم 
مرحله گروهی راهی دور حذفی نمی شوند 
و ۳ تیم برتــر دوم بــه همراه ۵ ســرگروه 
راهی مرحله بعدی خواهند شــد. در حال 
حاضر تیم های ســپاهان و نوفباخور با ۱۰، 
پرسپولیس و الشــارجه با ۸ و پاختاکور با ۴ 
امتیاز و یک بازی کمتر به ترتیب ۵ تیم برتر 
دوم هستند. ســپاهان در بازی آخر دیدار 
سختی با الاتحاد در پیش دارد ولی با توجه 
تفاضل گل ۹+ از شــانس خوبی برای صعود 
برخوردار اســت. نوفباخور هم که امشب با 
الهلال بازی دارد، با توجه به یک بازی کمتر 
و بازی آســان مقابل بمبئی سیتی در هفته 
آخر بعید اســت فرصت صعود را از دســت 

بدهد.
شــاگردان یحیی گل محمدی در بازی آخر 
باید بــه مصاف الدحیل برونــد و نیاز جدی 
به هــر ۳ امتیاز مســابقه خواهند داشــت. 
پرســپولیس در صــورت شکســت دادن 
الدحیل شــانس صعود خواهد داشت. تیم 
الشارجه که رقیب جدی سرخپوشان است 
در بازی هفتــه آخر مقابــل الفیصلی روی 
کاغذ کار ساده ای دارد. آن ها در صورت برد 
پرســپولیس مقابل الدحیل، باید با تفاضل 
گلی بهتــر از نماینده ایران برنده شــوند تا 
شانس صعود داشته باشــند. پاختاکور که 
ماننــد نوفباخور ۴ بازی انجــام داده، در دو 
بازی آخر باید به ترتیب بــه مصاف العین و 

الفیحا برود.

درخشان: از بازی کردن باهویی تعجب کردم

هفته پنجم لیگ قهرمانان آسیا؛
ونالدو پس از تساوی   پیام کریستیانو ر

با پرسپولیس
کریســتیانو رونالدو پس از تســاوی تیم النصر و پرســپولیس در لیگ 

قهرمانان آسیا به صعود تیمش به مرحله بعد واکنش نشان داد.
دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و النصر عربســتان در هفته پنجم 
لیگ قهرمانان آسیا شامگاه دوشنبه برگزار شــد و دو تیم در نهایت به 
تساوی بدون گل رضایت دادند. تیم النصر نخستین تیم آسیایی بود که 

صعودش به مرحله حذفی این مسابقات قطعی شد.
کریســتیانو رونالدو ســتاره پرتغالی این تیم به همین مناسبت پیامی 
در صفحه شخصی خود در شــبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر سابق( 
منتشر کرد و »صعود به عنوان نخســتین تیم به مرحله بعد« را تبریک 
گفت. او همچنین به »۲۰ بازی بدون شکســت« برای النصر اشاره کرد 
و به آن واکنش نشان داد و این اتفاقات را نتیجه »یک کار تیمی بزرگ« 

دانست.

رسانه گل عربی نوشت
النصر یک امتیاز مهم را از پرسپولیس ربود

رسانه گل عربی در مطلبی به بازی تیم های فوتبال النصر و پرسپولیس 
پرداخت و کسب یک امتیاز توسط نماینده عربســتان را مهم توصیف 
کرد.تیم های فوتبال النصر و پرسپولیس در هفته پنجم لیگ قهرمانان 
آسیا شامگاه دوشنبه ۷ آذر و از ســاعت ۲۱:۳۰ در ورزشگاه اول پارک 
شــهر ریاض به مصاف هم رفتند که این بازی در پایان با نتیجه تساوی 
بدون گل خاتمه یافت. النصر با کســب تک امتیاز این بازی صعود خود 
به مرحله حذفی لیگ قهرمانان را قطعی کرد و پرسپولیس برای کسب 
جواز صعود به این مرحله باید چشم به نتایج ســایر رقبای خود داشته 
باشــد و دیدار هفته پایانی خود مقابل الدحیل قطر را با پیروزی پشت 
ســر بگذارد.در همین رابطه رســانه عربی زبان گل به دیــدار النصر و 
پرسپولیس پرداخت و کســب یک امتیاز برای النصر را با توجه به اینکه 
این تیم دقایق زیــادی را با یک بازیکن کمتر بــازی کرد، مهم توصیف 
کرد. در مطلب سایت گل آمده اســت: این یک امتیاز برای النصر بسیار 
با ارزش اســت و آنها از نماینده ایران این امتیاز مهــم را ربودند. با این 
نتیجه، النصر ضمن پیشی گرفتن از پرسپولیس با ۱۳ امتیاز و به عنوان 

صدرنشین راهی مرحله حذفی شد.

سایت گل در ادامه آورده اســت: النصر در دقیقه دو بازی صاحب ضربه 
پنالتی شد که کریســتیانو رونالدو با صداقت خود به داور اعلام کرد که 
این پنالتی درست نیست و داور از تصمیم خود صرف نظر کرد. رونالدو 
در دقیقه ۵۷ فرصت این را داشــت تا دروازه پرســپولیس را باز کند اما 
ضربه او بــا اختلاف کمی به بیــرون رفت. همچنین علیرضــا بیرانوند 

خطای بدی را روی مهاجم النصر مرتکب و باعث مصدومیت او شد.

برای زیارت خانه خدا
وان پرسپولیس راهی مکه شد کار

اعضای تیم فوتبال پرســپولیس برای زیارت خانه خدا شــهر ریاض را 
ترک کردند.کاروان تیم فوتبال پرســپولیس شهر ریاض عربستان را به 

مقصد جده برای عزیمت به مکه مکرمه و زیارت خانه خدا ترک کردند.
سرخپوشــان فوتبال ایران که دوشــنبه شب گذشــته مقابل النصر 
عربستان به تساوی بدون گل رســیدند با هماهنگی های صورت گرفته 
از جده با اتوبــوس راهی مکه مکرمه خواهند شــد و پــس از زیارت و 

استراحتی کوتاه مدت به تهران بازگردند.
اعضای ایــن تیم صبح فردا چهارشــنبه پس از بازگشــت بــه تهران 
تمرینات خود را بــرای بازی با الدحیل در هفته ششــم مرحله گروهی 

لیگ قهرمانان آسیا پیگیری خواهند کرد.

 واکنش رئیس پیشین فدراسیون ناشنوایان 
به پوشش بانوان خارجی

رئیس فدراسیون ناشنوایان که پس از انتشــار تصاویر نامناسب بانوان 
خارجی از مسئولیتش برکنار شد، به این اتفاق واکنش نشان داد.

 

اولین دوره مســابقات قهرمانی دوومیدانی ناشنوایان آسیا و اقیانوسیه 
در دو بخش آقایان و بانوان ناشنوا روزهای ۵ و ۶ آذر در مجموعه آفتاب 
انقلاب تهران برگزار شــد که انتشــار تصاویری از بانــوان خارجی که 

پوشش نامناسبی داشتند، باعث برکناری رئیس فدراسیون شد.
به دنبال این اتفاق مهران تیشــه گران با انتشــار پیامی به این موضوع 
واکنش نشــان داد. در پیام رئیس پیشین فدراســیون ناشنوایان آمده 

است:»با عرض ادب و احترام خدمت مردم شریف وجامعه معزز ورزش
در پی انتشار حاشــیه هایی پیرامون مســابقات دو ومیدانی آسیایی و 
اقیانوسیه در کشورمان، به استحضار می رساند دومین روز این رویداد 
در حالی در مجموعه ورزشــی آفتــاب انقلاب برگزار شــد که تمامی 
قوانین به میهمانان اعــلام و در طول برگزاری تمام اصول اســلامی و 
شعائر دینی رعایت شده است.برهمین مبنا، شــایعات مطرح شده در 
برخی از خبرگزاری های داخلی در خصوص نوع پوشــش ورزشکاران 
زن و حضور مردان در این رویداد را کاملا مردود دانسته و بیان می دارد 
این فدراســیون با تبعیت کامل از قوانین جمهوری اسلامی ایران این 

مسابقات را تاکنون میزبانی کرده است.
مسوولان این فدراسیون ضمن اعلام مراتب قدرشناسی از ملت شریف 
و شهید پرور کشــور به خاطر توجه ویژه شــان به این رویداد تاکید می 
دارد حفظ ارزشــها و شــعائر و رعایت اصول دینی و اسلامی سرلوحه 
تمامی امور این فدراسیون اســت و لحظه ای از آن تخطی نخواهد کرد 
و چنانچه مســأله ای باعث تکدر خاطر ملت شــریف ایران شده است، 
عذرخواهی از شما عزیزان را برخورد واجب می دانیم و در برابر عظمت 

شما عزیزان سرتعظیم فرود می آوریم .
امید اســت بتوانیم با آنچه که درخور نام، شأن و شایستگی های ایران و 
ایرانی اســت این رویداد را برگزار کرده و زیبایی های ایران عزیز را برای 

میهمانان خارجی حاضر در این مسابقات به نمایش بگذاریم.«

 آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
 شهرستان خرم آباد-سری ) 143( جمعی

شناسه آگهی: 1603233
نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضيانی که در هيات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی خرم آباد  مورد رسيدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 
اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکيت بنام متقاضيان اعتراض داشته 
باشد می تواند از تاریخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسليم وپس از اخذ رسيد 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسليم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل 
تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت می نماید و صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست .تاریخ انتشار نوبت اول  : 

) (       نوبت دوم: ) (
1 – تقاضای »اقای رحيم رحيمی خواه« فرزند »علی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »1934.04« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »452« فرعی از »76« اصلی واقع در بخش »9« خروجی از مالکيت مالک اوليه »خود متقاضی و مجهول 

المالک«
 2- تقاضای »اقای رحيم رحيمی خواه« فرزند »علی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »22872.23« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »451« فرعی از »76« اصلی واقع در بخش »9«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »مجهول المالک و مالکين 

مشاعی«
3- تقاضای »اقای علی هراتی« فرزند »علی محمد« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »14059.57« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »807« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه » اقای علی محمد هراتی«
4 - تقاضای »اقای مروت هراتی« فرزند »علی محمد« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »20293.83« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »808« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »اقای علی محمد هراتی«
5 - تقاضای »اقای لطف اله بهاروند« فرزند »خدارحم« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »13998.95« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »27« فرعی از »55« اصلی واقع در بخش »8«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »اقای خدارحم بهاروند«
6- تقاضای »اقای لطف اله بهاروند« فرزند »خدارحم« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »41690.10« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »28« فرعی از »55« اصلی واقع در بخش »8« خروجی از مالکيت مالک اوليه »اقای خدارحم بهاروند«
7 - تقاضای »اقای علی پرویزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »1798.62« مترمربع 

مجزی شده از پلاک شماره »146« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »خود متقاضی«
8 - تقاضای »اقای علی پرویزپور فرد« فرزند »براربلوط« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی«   بمساحت »5246.72« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »157« فرعی از »28« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »اقای مرید عباس رهسپار«

9 - تقاضای »اقای عباس محمدی« فرزند »اقارضا« نسبت به »سه دانگ مشاع از شش دانگ یک درب باغ« و »اقای موسی محمدی« فرزند 
»سوخته زار« نسبت به »سه دانگ مشاع از شش دانگ یک درب باغ« بمساحت »1904.14« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »333« 

فرعی از »6« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکيت مالک اوليه »اقای سوخته زار محمدی«
10- تقاضای »خانم تيماء توسلی« فرزند »مرتضی« نسبت به »نيم دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی«و »خانم بيتا توسلی« 
فرزند »مرتضی« نسبت به »نيم دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی«و »اقای مصطفی توسلی« فرزند »محمدصالح« نسبت 
به »دو دانگ مشاع از شش دانگ یک قطعه زمين مزروعی« بمساحت »4674.55« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »683« فرعی از 

»14« اصلی واقع در بخش »2« خروجی از مالکيت مالک اوليه »اقای مرتضی توسلی«   
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/23 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/08

صیدآقا نجفوند دریکوندی- رییس اداره ثبت اسناد و املاک خرم آباد

آگهی تحديد حدود اختصاصی
شناسه آگهی: 1610048

چون تحدید حدود ششــدانگ دو باب ساختمان به پلاکهای 
۴۷۷ و ۴۷۸ فرعی از ۳0 -اصلی واقع در بخش ۱۳ قزوین 
به علت عدم حضور مالک به عمل نیامده و عمل تبصره ذیل 
ماده ۱۵ قانون ثبت نیز میســور نیست لذا بنا به تقاضای 
آقای عبداله گودرزوند چگینی تحدید حدود پلاک فوق در 
روز شنبه مورخ ۱۴0۲/۱0/0۲ ساعت ۱0 صبح به وسیله 
نماینده و نقشه بردار این اداره در محل وقوع ملک به عمل 
خواهد آمد. بدینوسیله به نداشــته مالکین مجاور اخطار 
میشود که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل حضور به 
هم رسانند مجاورین معترض که در محل حضور توانند طبق 
ماده ۲0 قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدیدی 
لغایت ســی روز اعتراض کتبی خود را به این اداره تسلیم   
وظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مرجع ذیصلاح قضائی تنظیم نماید در غیر اینصورت 
متقاضی ثبت یا نماینده قانونی وی میتواند به دادگاه مربوطه 
مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواســت را دریافت و به 
این اداره تســلیم .نماید با ارائه گواهــی مزبور این اداره 
بــدون توجه به اعتراض عملیات ثبتی را با رعایت مقررات 

ادامه خواهد داد.
ثبت اسناد منطقه یک قزوین 
 ثبت کل

پرسپولیس با آمدن باهویی ۱۰ نفره شد!
کارشــناس فوتبال ایران گفــت: از نظر من اگر پرســپولیس مهاجم شــش 
دانگ داشــت به گل می رســید و با آمدن باهویی ما ۱۰ نفره شــدیم.مرتضی 
کرمانی مقدم، درباره تساوی و فرصت سوزی پرســپولیس مقابل تیم ۱۰ نفره 
النصر عربستان، توضیح داد: مقابل این تیم ها شما درباره ۱۰ نفره و ۹ نفره بودن 
صحبت کنید. آن ها تیم حرفه ای با بازیکنان حرفه ای هســتند و شانس آوردیم 
که بازیکن ما اخراج نشد. حرفه ای بازی کرده و به تســاوی قانع بودند. بیرانوند 
حتی یک شــیرجه هم نزد و به آن ها موقعیت ندادیم، در حالی که پرسپولیس 
موقعیت های زیادی داشت.حیف شــد یکی از توپ های خودمان را گل نکردیم 
و می شد به این النصر گل زد. پرســپولیس به جز لحظاتی که آن ها بازی را آرام 
می کردند می توانست راحت به گل برسد. ســزاوار برد و کسب سه امتیاز در این 
بازی بودیم. مشخصا پرســپولیس برای برد آمده بود و از ابتدا می شد این مساله 
را دید.او در پاســخ به این سوال که آیا دلیل گل نشــدن توپ های پرسپولیس 
نداشــتن مهاجم شــش دانگ بود، توضیح داد: صد در صد همیــن بود. ما اگر 
مهاجم شش دانگ داشتیم و فکر می کنم اگر مهاجم خودمان )شهاب زاهدی( 

را نگه می داشتیم و باهویی را نمی آمد، به گل می رسیدیم.



استان

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   در مراســمی بــا حضــور 
اســتاندار و جمعــی از مســوولان بــه عنــوان مدیرعامــل 
شــرکت بــرق منطقــه ای غــرب در سرســرای اجتماعات 
این شــرکت معرفی و از زحمات »علی اســدی« قدردانی 

شد.
 مدیرعامل ســابق شــرکت بــرق منطقهای غــرب در این 
مراســم گفــت: شــرکت بــرق منطقــه ای غــرب کشــور در 
حوزه سه استان کرمانشــاه، کردســتان و ایلام با 74 هزار 
کیلومتــر مربــع مســاحت و چهــار میلیــون و 200 هــزار نفر 
کنون ظرفیت تولید ســه هــزار و 958 مگاوات  جمعیت ا

برق در روز را دارد.
»علی اســدی« افزود: شــرکت بــرق منطقه ای غــرب 130 
دســتگاه پســت در شــبکه انتقال فــوق توزیــع بــا 12 هزار 
و 703 مگاآمپــر و هشــت هــزار و 757 کیلومتــر مــدار خــط 
دارد. وی گفت: شــرکت برق منطقه ای غرب از ســال 97 
کنون، 27 درصد افزایــش تولید انرژی بــرق، 21 درصد  تا
رشــد نصــب تولیــد، 13 درصد نصب پســت هــای انتقال 
شــبکه فــوق توزیــع، 4/5 درصــد طــول خطــوط و 23 

درصد تعداد افزایش پست داشته است.
اسدی همچنین گفت: در شــرکت برق منطقه ای غرب 
در ســال 1397 هــزار و 839 مــگاوات بــرق مصــرف مــی 
شــد کــه امســال بــه 2 هــزار و 230 مــگاوات رســیده یعنی 
21 درصــد مصــرف بــرق افزایــش یافتــه؛ اتــلاف انــرژی در 
شــبکه از 6/2 دهم درصد بــه 3/2 دهم درصد رســیده و 

قطعی هــا از 314مورد بــه 84 مــورد کاهش یافته اســت. 
استاندار کرمانشاه نیز در این مراسم با اشاره به اهمیت 
روز افزون، صنعت برق در توســعه و پیشرفت هر بخشی 
اعم از کشاورزی، صنعت، تجاری، زندگی روزانه و شبانه 
مردم؛ از شــرکت برق منطقه ای خواســت در کنار تامین 
و تضمیــن تولید برق به دنبــال راهکارهایی بــرای ترویج 

فرهنگ مصرف بهینه برق در جامعه باشد.
محمــد طیــب صحرایــی در ادامــه از اقــدام هــای خوب 

شــرکت برق منطقه ای غرب طی این ســالها کــه همواره 
در راســتای توســعه و پیشــرفت بــوده قدردانــی و ابــراز 
امیــدواری کــرد: مدیریــت جدیــد نیــز ایــن موفقیــت را 
ادامه دهد و در راســتای برقــراری توزان ناتــرازی مصرف 

و تولید برق گام های بهتری بردارد.
معــاون برنامه ریــزی و امور اقتصــادی توانیر نیــز در این 
کید بر کار جهادی از سوی مسوولان، گفت:  مراســم با تا
کار صنعت برق به شــدت سخت اســت و از این رو نیاز به 

کار جهادی و سختکوشــی برای تامین بــرق پایدار مردم 
دارد. »مهــراب گلابکــش« از مدیرعامــل جدیــد شــرکت 
بــرق منطقــه ای غــرب خواســت به نقــاط ضعف شــبکه 
رســیدگی کنــد و بــرای عبــور از پیک بــرق تابســتان 1403 
کیــد کرد  آمادگــی لازم را داشــته باشــد. وی همچنیــن تا
که به 180 برنامه شــرکت توانیر برای عبور از پیک مصرف 
برق تابســتان ســال آینده توجه جدی داشــته باشــند و 
خواســتار اهتمام در نهادینه کردن فرهنگ مصرف برق 
در استان شد. عبور بدون چالش از پیک تابستان سال 
آینــده مهمتریــن برنامــه شــرکت بــرق منطقــه ای غــرب 
اســت مدیــر عامل شــرکت بــرق منطقــه ای غــرب نیز در 
این مراســم با اشــاره به برنامــه هــای ابلاغــی وزارت نیرو 
برای عبور پیک تابســتان ســال آینده مهمترین اولویت 
شــرکت بــرق منطقــه ای را اجــرای ایــن برنامه هــا عنوان 
کرد. جعفــر الفتینیــا، در ادامه بــه اجرای چندیــن پروژه 
در دســت اجــرا ایــن شــرکت بــرای عبــور پیک تابســتان 
ســال آینده در شــبکه فوق توزیع ایســتگاه های پست و 

نیروگاهی مانند دالاهو اشاره کرد.
در پایان این مراســم با اهدای لوح هایی از زحمات علی 
اســدی مدیرعامل ســابق شــرکت برق منطقــه ای غرب 

کشور قدردانی شد.
»علــی اســدی« مدیرعامــل ســابق شــرکت بــرق منطقه 
ای غــرب بــه عنــوان مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای 

استان خوزستان منصوب شد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرکل کمیته امداد استان: 

 ۳۶۰ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه 
به نیازمندان ایلام پرداخت شد

ایــام  - حســن بیگــی    مدیــرکل کمیتــه امــداد ایــلام از پرداخــت 
بیــش از 360 میلیارد ریال تســهیلات قرض الحســنه بــه نیازمندان و 
مددجویــان ایــن اســتان از طریــق صنــدوق قــرض الحســنه امــداد 

کنون خبر داد. ولایت این نهاد از ابتدای امسال تا
ناصر مرادی با اعلام این خبر اظهار داشت: این تسهیلات در زمینه 
خدمــات حمایتی، اشــتغال، مســکن،کمک هزینه ســفر بــه عتبات 
عالیات در ایام اربعیــن و خدمات فرهنگی بوده که بــه بیش از 2 هزار 

و 700 نفر پرداخت شده اند.
وی افــزود: بیشــترین میــزان تســهیلات پرداختــی در این مــدت در 
زمینه کارگشایی و خدمات حمایتی به مبلغ 185 میلیارد ریال بوده 

که به بیش از یک هزار و 500 نفر نیازمند پرداخت شده است.
گفــت: در راســتای برنامــه  کمیتــه امــداد اســتان ایــلام  مدیــرکل 
توانمندســازی کمیتــه امــداد، حــدود 23 درصــد از ایــن تســهیلات 
نیز در زمینه های اشــتغال زایی بــه مبلغ بیش از 80 میلیــارد ریال به 

بیش از 350 متقاضی جویای کار پرداخت شده است.
به گفته مــرادی پرداخت کمک هزینــه تعمیرات و تأمین مســکن به 
،پرداخت کمک هزینه ســفر عتبات عالیــات و اربعین  حدود 140 نفر
به بیش از 500 نفــر و پرداخت کمک هزینه هــای تحصیلی به بیش از 
230 نفر از جمله دیگر تســهیلات پرداختی به نیازمندان این استان 

در این مدت بوده است.

برگزاری جلسه مدیریت شبانه در بهزیستی 
استان مازندران

ســاری -امیــری فــر جلســه مدیریــت شــبانه در بهزیســتی اســتان 
مازندران برگزارشد.

بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل بهزیســتی مازنــدران؛ جلســه 
مدیریت شبانه با ریاست دکتر بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران، 
معاونیــن ســتاد، رئیــس اداره حراســت بهزیســتی مازنــدران، رئیس 
اداره پذیــرش و هماهنگــی گروههــای هــدف بهزیســتی مازنــدران و 
سرپرست بازرســی بهزیستی اســتان در اداره کل بهزیستی مازندران 

برگزار شد. 
شــایان ذکــر اســت در ایــن جلســه مرتفــع ســازی نواقــص موجــود و 
موانع بر خدمات رســانی بهینه به جامعه هدف و اتخاذ راهکارهای 
مناســب برای ارتقــاء فعالیــت ها و شــاخص ها بــا هم اندیشــی اعضا 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

رییس شورای اسلامی شهر محمدیه:

ویژگی بارز بسیج و سپاه مردمی بودن آن است.
قزوین-مریــم نقــدی    در دیــداری کــه شــهردار ، اعضــای شــورای 
اســلامی شــهر و مدیران شــهرداری محمدیه با فرمانده سپاه ناحیه 
امــام رضــا) ع( شهرســتان البــرز  صــورت گرفــت، حســن فــرخ رییس 
شورای اسلامی شــهر ضمن تبریک هفته بسیج به بسیجیان دلاور و 
تسلیت ایام سوگواری حضرت زهرا) س(، تعامل و همکاری مدیریت 
شــهری با بســیج به جهــت کاهش آســیب هــای اجتماعــی و ارتقای 

امنیت را قابل تقدیر دانست.
گی بارز بســیج ، مردمی بــودن و عدم وابســتگی آن به   وی گفــت : ویژ

گروه یا جناحی است که همیشه مستقل و مقتدر عمل کرده است.
رییــس شــورای اســلامی شــهر خاطــر نشــان کرد:مجموعــه ســپاه و 
بســیج خوشــبختانه در مباحــث مختلــف همــراه و یــاور مــا در ارائــه 
خدمــت بهتــر بــه شــهروندان بــوده اســت کــه از وجــود ایــن عزیزان 
نهایت تشــکر را داشــته و امیدواریم زمینه همکاری بیشتری بین دو 

نهاد خدمتگذار بسیج و شهرداری فراهم گردد.
حسن فرخ بســیج و بســیجیان را فرصتی بی بدیل در کشور دانست 
که می تواند در همه حوزه های مختلف الگوی موفقی برای مدیران 
باشــد که ایــن نشــان از مدیریــت و برنامــه ریزی نیــروی بســیج برای 
دســتیابی بــه اهداف خــود می باشــد که مجموعه شــورای اســلامی 
و شــهرداری محمدیــه آمادگی همــکاری بیشــتری با نیــروی مردمی 

بسیج دارند.
ع(  رضــا)  امــام  ناحیــه  ســپاه  فرمانــده  طاهرخانــی  ســرهنگ 
شهرســتان البــرز نیــز در ادامــه ایــن دیــدار بــا تقدیــر از تعامــل و 
همراهــی شــورای اســلامی شــهر و شــهرداری محمدیــه بــا بســیج 
و ســپاه در حــوزه هــای مختلــف، شــهرداری را نیــز جــزء نیروهــای 
پرتلاشــی دانســت که بــه خدمت رســانی به مردم مشــغول هســتند 
 و بــا تعامــل بیشــتر ان شــالله شــاهد خدمــات بیشــتر و توســعه 

شهر محمدیه باشیم.

کاهش ۶۰ درصدی حجم ذخیره آب در سد های 
مشگین شهر

اردبیل-افســون جبــارزاده   مدیــر امــور منابع آب مشــگین شــهر 
گفــت: حجــم آب ذخیــره شــده در ســد های کوچــک و بــزرگ ایــن 

شهرستان بیش از 60 درصد کاهش یافته است.
ارســلان فرجــی گفــت: در حــال حاضر در ســد ســبلان بــه میــزان 15 
میلیون متــر مکعب آب قابــل برنامه ریــزی و بهره بــرداری در پایاب و 
تــراس رودخانــه وجــود دارد و با در نظــر گرفتن نیــاز آبی، ایــن میزان 

ذخیره شده آب کفاف کشاورزان و زارعان را ندارد.
مدیــر امــور منابــع آب مشــگین شــهر افــزود: بــا وجــود هشــدارهای 
مســئولان و اطلاع رســانی های پــی در پــی بــه زارعــان جهــت پرهیــز 
از کشــت محصولات با نیــاز آبی بالا، بــاز کشــاورزان منطقه اقــدام به 
کشــت محصولات بــا نیاز آبــی بــالا کردنــد و بازدیدهای کارشناســان 
کی از این اســت که زارعان نسبت به آماده سازی  جهاد کشاورزی حا
اراضــی خود برای کشــت برنج اقــدام کردند کــه با تداوم خشکســالی 
قطعا ایــن زراعان با ضــرر و زیــان جبران ناپذیری ناشــی از کمبود آب 

مواجه خواهند شد.
او درباره کاهش حجم ذخیره ســد احمد بیگلو نیــز گفت: حجم این 
سد هم در اثر نبود بارش و استفاده بی رویه مردم از آب آشامیدنی و 
کشــاورزی از 24 میلیون متر مکعب به 6 میلیــون متر مکعب کاهش 

یافته است.

ســنندج-فاطمه مایــی   مدیــرکل حقوقی شــرکت مدیریــت منابع آب 
ایران، گفت: قانون توزیع عادلانه آب مربوط به 50 ســال گذشــته اســت و با 

شرایط کنونی کشور سازگاری ندارد و باید به فکر قوانین جدید بود.
" کــه با  حســین زمانــی  در نشســت دو روزه "حقــوق آب منطقــه یــک کشــور
حضــور نماینــدگان حقوقــی و حفاظــت و بهــره بــرداری شــرکت هــای آب 
منطقــه ای اســتان های آذربایجــان غربــی، آذربایجــان شــرقی، اردبیــل، 
گیــلان، زنجان و کردســتان بــه میزبانی این شــرکت در ســنندج برگزار شــد،  
اظهار کــرد: قانون توزیــع عادلانه آب برگردان شــرایط کشــور در بیــش از 50 
ســال گذشــته اســت و با وضعیت فعلــی ســازگار و جوابگــو نیســت و باید به 
فکر قوانین جدید بــود. وی ادامه داد: نیاز اســت قوانین جدید متناســب 
با شرایط کنونی کشــور از لحاظ جغرافیایی ایجاد کرد که نگاه توسعه پایدار 
بــه آب در کنــار توجه به مســائل محیط زیســتی و توســعه اقتصــادی در آن 
گنجانده شــود. مدیــرکل دفتــر حقوقی شــرکت مدیریــت منابــع آب ایران، 
یــادآور شــد: حکمرانــی آب یــک مقولــه خیلــی مهــم اســت و بــدون در نظر 
گرفتن همدلی و ســازگاری بین دستگاه های مســئول از جمله وزارت نیرو و 

قوه قضاییه، نمی توانیم در این زمینه موفق عمل کنیم.
زمانی، توجه دولت ســیزدهم به مســائل حقوقــی منابع آبــی را قابل تقدیر 

دانســت و ادامــه داد: لایحــه حفاظــت از رودخانه هــا و کنتــرل ســیلاب 
در کمیســیون کشــاورزی مجلس در حال بررســی اســت کــه بــا تصویب آن 

بسیاری از مشکلات حوزه آب برطرف خواهد شد.
وی اضافه کــرد: لایحه اصلاح مــاده 45 قانون توزیع عادلانــه آب هم در قوه 
قضاییه در دست بررســی بوده که امیدواریم با اصلاح آن، دستگاه قضایی 

بر مسائل به روز نظارت داشته باشد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کردســتان هم در این نشست اظهار کرد: 

در راســتای اجرای قانــون جامع حد نــگار آئین نامــه مستندســازی اموال 
غیرمنقــول و ســایر الزامــات قانونــی ســند مالکیــت، بســتر رودخانه هــای 
اســتان به میــزان حدود ســه هــزار هکتار بــه نام دولــت جمهوری اســلامی 
ایــران بــه نمایندگی شــرکت آب منطقــه ای اســتان کردســتان بــا همکاری 
دفتــر حقوقــی و حــوزه معاونــت حفاظــت و بهره بــرداری و گروه مهندســی 

رودخانه ها، بدست آمد.
 آرش آریانژاد به صدور ســند مالکیت برای هزار و 428 هکتار از اراضی بســتر 
منابع آبی اســتان اشــاره کرد و افزود: بــرای 965 هکتار از اراضی بســتر ســد 
قشــلاق ســنندج، 110 هکتار ســد گاران مریوان، 106 هکتار در ســد امیرآباد 
و رمشــت کامیــاران، 84 هکتار از اراضی ســد زیویــه، 40 هکتار از اراضی ســد 
عباس آباد بانه، 56 هکتار از اراضی ســد ســنگ ســیاه و 67 هکتار از اراضی 
سد سورال دهگلان، ســند مالکیت شــرکت آب منطقه ای کردستان صادر 

شد.
کنــون از مجمــوع 32 طــرح اســتان، 512 پرونــده، چهــار  وی ادامــه داد: تا
هزار و 803 سند، هفت هزار و 44 ملک به مســاحت 2 میلیون و 372 هزار و 
537 مترمربع، توســط واحد حقوقی شــرکت آب منطقه ای کردستان وارد 

سامانه مکانی تملک اراضی )سامان( شده است.

کردستان

مدیرکل حقوقی شرکت مدیریت منابع آب ایران در نشست حقوق آب منطقه یک کشور:

قانون توزیع عادلانه آب در کشور با شرایط کنونی سازگار نیست

وین قز فارس

توزیع عادلانه سرمایه گذاری در تمام نقاط فارس
-چراغی   سرپرســت معاونــت اقتصــادی  شــیراز
اســتانداری فــارس از تشــکیل 10 کارگــروه در قــرارگاه 
جهادی اقتصادی و ســرمایه گذاری اســتان خبر داد 
و یکــی از اهــداف آن را توزیــع عادلانــه ســرمایه گذاری 
کــرد. سرپرســت  عنــوان  اســتان  نقــاط  تمامــی  در 
معاونــت اقتصــادی اســتانداری فــارس ، در نشســت 
در  را  مطالبــی   ، شــیراز در  خبرنــگاران  بــا  خبــری 
خصــوص راه انــدازی قــرارگاه ســرمایه گذاری کوثــر در 
اســتان فــارس مطــرح کــرد. مهــدی خادمی بــا بیان 
کنــار رفــع مســائل و  اینکــه در دولــت ســیزدهم در 
کمیــت بــه عنــوان یکــی از شــرح  کــه حا مشــکلاتی 
وظایف اصلــی دنبــال می کنــد و بحــث اقتصــادی به 
عنــوان اولویــت اول دســتگاه های اجرایــی تکلیــف 
شــده اســت، اظهــار کــرد: به طــور کلــی در اســتان ها، 
بــه  اقتصــادی  معاونت هــای هماهنگــی در حــوزه 
کمیــت، مســئولیت هماهنگــی  عنــوان نماینــده حا
شــرح وظایف اقتصــادی همــه دســتگاه ها و ارگان ها 
کــه  را بــه عهــده دارنــد. وی افــزود: انتظــار مــی رود 

مســائل و مشــکلات عمده اقتصادی و پیگیری رشد 
شــاخص های توســعه اســتان را معاونین هماهنگی 
شــورای اقتصــادی دنبــال کننــد. از ابتــدای دولــت 
ســیزدهم، آسیب شناســی مســتمری در حوزه هــای 
مختلف مرتبط با بحث اقتصاد اســتان صورت گرفته 
اســت و عملاً ما در دو بخش اقتصاد و ســرمایه گذاری 
، صــادرات و واردات،  ، تنظیم بــازار تحت عنــوان بــازار
جذب سرمایه گذاری و حوزه اشــتغال، برنامه هایی را 
خدمت اســتانداری ارائه دادیم و نهایتاً به یک مدلی 
تحت عنوان قرارگاه جهادی اقتصاد و سرمایه گذاری 

کوثر رسیدیم.

شهردار محمدیه؛

دومین زمین چمن مصنوعی در سال جاری در شهر محمدیه 
می شود ساخته 

قزوین-مریم نقــدی    شــهردار محمدیه گفت: به 
منظور رفع مشکلات ورزشــکاران و ورزش دوستان، 
ســاخته  شــهر  مصنوعــی  چمــن  زمیــن  دومیــن 

می شود.
 محمد پیــری اظهار کرد:پیــرو احــداث اولین چمن 
مصنوعــی در منطقــه 3 محمدیــه در ظــرف کمتــر از 
چندمــاه و مطابــق تعهــدات داده شــده در بازدیــد 
کثــری رضایت  از مناطــق و محلات و نیز کســب حدا
شهروندان بالاخص نوجوانان و علاقمندان در این 
حــوزه ، ســاخت دومیــن زمیــن چمــن مصنوعــی در 
منطقــه 6 محمدیه آغاز شــده و در مرحلــه عملیات 

عمرانی است.
وی با اشاره به اینکه جوانان شــهر از استعداد بالای 

ورزشی برخوردار هستند، افزود: 
بایــد تــلاش کنیــم ایــن اســتعدادها را شناســایی و 

زمینه شکوفایی آنها را میسر سازیم.
وی یکــی از اهــداف احــداث ایــن زمیــن را توســعه 

زیرســاخت ها و افزایش ســرانه های ورزشــی شــهر و 
همچنین ایجاد بســتر مناســب برای پرکردن اوقات 
فراغــت نوجوانــان و جوانــان عزیــز شــهر دانســت و 

افزود:
اســتعدادهای خوبــی در زمینــه ورزش فوتبــال در 
این شــهر وجود دارد که امیدواریم در رسد و پرورش 

استعدادهای شهر موفق باشیم.

ن گلستا

گرگان-مهنازمحمدزمانی   آئین انعقاد تفاهم نامه همکاری اداره کل 
آموزش فنی و حرفه ای اســتان گلســتان با شــهرداری کردکوی، با حضور 
حمزه کرایلو مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای اســتان گلستان و جرجانی 
کز آموزش فنــی و حرفه ای کردکــوی برگزار  شــهردار کردکوی، روســای مرا

شد.
 حمزه کرایلو گفت: بــا هدف تقویت و توســعه همکاری هــا و بهره برداری 
مشــترک از ظرفیــت هــا در جهت گســترش آمــوزش هــای مهارتــی و هم 
افزایی دو دســتگاه، تفاهــم نامه همــکاری بیــن اداره کل آمــوزش فنی و 

حرفه ای استان گلستان و شهرداری کردکوی برگزار شد.
وی افــزود: برگــزاری دوره های آموزشــی بــرای کارکنــان و شــاغلین حوزه 
خدمــات شــهری ،اجــرای کلیــه خدمــات فنــی و ســرویس و نگهــداری 
ماشــین آلات حــوزه خدمات شــهری در قالــب تبصــره 75 ، تهیــه و تولید 
کلیــه خدمــات مصنوعــات مختلــف  زینتی،اجــرای  گل هــای  انــواع 

فلــزی، چوبــی،UPVC    ازجملــه درب و پنجــره، میــز اداری،کابینــت، 
کمــد و قفســه های اداری،  جوشــکاری، برقکارســاختمان و صنعتــی 
و.... موردنیــاز واحدهــای مســکونی، اداری و آموزشــی توســط مرکــز 
آموزش فنــی و حرفه ای بــرادران  شهرســتان در قالب تبصــره 75 ، اجرای 
کســی هــای شهرســتان از قبیــل  خدمــات و ســرویس و نگهــداری تا
، شــارژ گاز کولــر و ... در قالــب تبصــره 75  و اجــرای کلیــه  تنظیــم موتــور
کــز آمــوزش فنــی وحرفــه ای از قبیــل طراحــی و تولیــد  خدمــات در مرا
ظــروف ســفالی، طراحــی و ســاخت المــان هــای شــهری،  تولیــد کلیــه 
مصنوعــات چرمــی از قبیــل انــواع کیــف و رومیــزی، تــراش انــواع ظروف 
شیشــه ای و طراحی میزهــای شیشــه ای، طراحــی و  نقاشــی روی انواع 
لباس و کیســه های پارچــه ای و تبلیغاتی، معرق و منبت چوب ســاخت 
انواع قاب هــای چوبی، و قلمزنی و نقاشــی  انــواع ظروف مســی در قالب 
 تبصــره 75 ، از مهمتریــن تعهــدات اداره کل آمــوزش فنــی و حرفــه ای 

استان گلستان است.
در  آموزشــی  هــای  نیــاز  اعــلام  گفــت:  کردکــوی  شــهردار  جرجانــی 
کیــد برتوســعه پایــدار ،  حــوزه مدیریــت شــهری و عمــران شــهری بــا تا
همــکاری در شناســایی زمینــه هــای اشــتغال در شــهر گــرگان در زمینه 
صنعت،خدمات،کشــاورزی و ســایر مشــاغل بویژه در حمایــت از ایجاد 
 وتوســعه مشــاغل خانگی و کســب وکاری خرد ،حمایــت از ارائــه و عرضه 
کــز آمــوزش فنــی و حرفه  محصــولات تولید شــده توســط کار آمــوزان مرا
ای  از طریــق بازارچــه هــای محلی،نمایشــگاه  و جشــنواره هــا، همکاری 
ومشارکت در برگزاری مسابقات استانی مهارت و اعزام تیم مهارت کشور 
به مســابقات جهانی مهارت  و هماهنگی با مدیــران خانه های فرهنگ 
و ســرای محــلات جهــت تأمیــن امکانــات لازم بــرای برگــزاری دوره های 
آموزشی مشارکتی بر  اســاس استاندارد ســازمان آموزش فنی و حرفه ای 

کشور ، از مهمترین تعهدات شهرداری کردکوی است

همکاری اداره کل آموزش فنی و حرفه ای گلستان با شهرداری کردکوی

با حضور استاندار ؛

 مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب در کرمانشاه  معرفی شد

اصلاحیه
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 مذاکرات اوپک پلاس برای تشدید کاهش
 تولید نفت

اوپک پلاس با وجود این که برگزاری دیدار وزیــران این گروه به دلیل 
اختلاف نظر درباره ســهمیه تولید میان بعضــی از تولیدکنندگان، به 

پنجشنبه هفته جاری موکل شد، به دنبال تعمیق کاهش تولید است.
 تحلیلگران متعددی انتظار دارند اوپک پــلاس برای حمایت از قیمت 
نفت، کاهش عرضه را در ســال میــلادی آینده تمدید کــرده یا حتی 
تشــدید کند.یک منبع آگاه در اوپــک پلاس اظهار کــرد: انتظار دارد 
گزینه ای برای کاهش بیشــتر تولید گروهی در نشست روز پنجشنبه 
مطرح شــود. منابع آگاه در اوپک پلاس اوایل ماه میلادی جاری اعلام 

کردند این گروه قرار است کاهش تولید بیشتر را بررسی کند.
اوپک و متحدانش شــامل روســیه که به گروه اوپک پــلاس معروف 
هستند، روز پنجشنبه دیدار آنلاین خود را ســاعت ۱۶ و ۳۰ دقیقه به 

وقت تهران آغاز خواهند کرد.
این دیدار قرار بود ابتــدا در ۲۶ نوامبر )۵ آذر( برگزار شــود اما به دلیل 
اختلاف بر سر سطح تولید نفت اعضای آفریقایی اوپک، به تاخیر افتاد. 
با این حال، برخی از منابع از آن زمــان گفته اند که این گروه به توافق در 
خصوص این موضوع، نزدیک شده اســت.وزارت نفت کویت در پستی 
در شــبکه اجتماعی ایکس اعلام کرد: این کشور عضو اوپک به هر گونه 
تصمیمی که توسط این گروه گرفته می شــود، به خصوص تصمیماتی 

که مربوط به سهمیه بازار و تولید نفت است، متعهد خواهد بود.
روز پنجشنبه ســاعت ۱۳ به وقت گرینویچ، نشســت کمیته نظارتی 
مشترک وزیران اوپک پلاس برگزار می شود. سپس ساعت ۱۴ به وقت 

گرینویچ، دیدار وزیران اوپک پلاس آغاز خواهد شد.
بر اســاس گزارش رویترز، عربستان سعودی، روســیه و سایر اعضای 
اوپک پلاس در سلسله اقدامات که از اواخر سال ۲۰۲۲ آغاز شد، متعهد 
شــده اند تولید نفت خود را به میزان حدود پنج میلیون بشــکه در روز 
کاهش دهند. این رقم شــامل کاهش داوطلبانه یک میلیون بشکه در 
روز از سوی عربستان سعودی و کاهش ۳۰۰ هزار بشکه در روز صادرات 

نفت توسط روسیه است که تا پایان سال ۲۰۲۳ ادامه خواهد داشت.

افزایش ۳۴۵ مگاواتی ظرفیت تولید برق
معاون برق و انرژی وزیر نیرو گفت:واحد بخار نیروگاه ســیکل ترکیبی 
رودشــور به ظرفیت ۳۴۵ مگاوات تا پیش از شروع تابستان سال آینده 
به شبکه برق کشور متصل خواهد شــد. به نقل از وزارت نیرو، همایون 
حائری در جریان بازدید از پروژه احداث بخش بخار نیروگاه رودشــور 
افزود: این نیروگاه هم اکنون با برخورداری از سه واحد گازی به ظرفیت 
۷۸۹ مگاوات در حال فعالیت اســت.وی ادامه داد: در راستای افزایش 
تولید برق و پاسخگویی به رشــد مصرف در منطقه و همچنین افزایش 
راندمان نیروگاه های گازی با تبدیل آن به سیکل ترکیبی، احداث واحد 

بخار نیروگاه رودشور در دستور کار قرار گرفته است.
معاون برق و انــرژی وزیر نیرو ظرفیت واحد بخار ایــن نیروگاه را ۳۴۵ 
مگاوات برشمرد و افزود: در این پروژه قرار اســت برای نخستین بار در 

کشور سه واحد گازی و یک واحد بخار به یکدیگر متصل شوند.

حائری با اشــاره به اینکه با احــداث این واحد بخــار، راندمان نیروگاه 
به حــدود ۵۶ درصد افزایش خواهــد یافت، اضافه کــرد: در این طرح 
با اســتفاده از حرارت خروجی اگزوز واحدهــای گازی و هدایت آن به 
تجهیزات بخش بخار، بدون مصرف ســوخت اضافی انرژی الکتریکی 
تولید می شــود که این میزان انرژی تولیدی در واحد بخار این نیروگاه 
ســالانه معادل ۶۰۰ میلیون مترمکعب صرفه جویی سوخت به همراه 
دارد.وی با تاکید بر اینکــه هم اکنون حدود ۵۸۰ نفــر در این نیروگاه 
مشغول به فعالیت هســتند، گفت: تمامی عوامل اجرایی این پروژه در 
تلاشند تا این واحد پیش از تابستان سال آینده وارد مدار شده و بخشی 

از پیک مصرف برق کشور را تأمین کند.
نیروگاه رودشور در شهرســتان زرندیه استان مرکزی و در کیلومتر ۴۳ 

آزاد راه تهران- ساوه واقع شده است.

افزایش ۹ درصدی مصرف گاز در بخش خانگی 
نسبت به مدت مشابه

سرپرست دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با اشاره به افزایش مصرف 
۹ درصدی گاز گفت: مصرف گاز در بخش خانگــی حدود ۳۰ میلیون 

متر مکعب نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است.
سعید عقلی سرپرست دیسپچینگ شرکت ملی گاز با اشاره به اینکه در 
روزهای اخیر در بخش های خانگی تجاری و صنایع غیر عمده افزایش 
۳۰ میلیون متر مکعبی گاز وجود داشته اســت، گفت: افزایش مصرف 
گاز در بخــش خانگی حــدود ۳۰ میلیون متر مکعب نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد داشته است.وی در پاســخ به این سوال که با 
محدودیت های اعمال شده برای صنایع آیا کمبود گاز در بخش خانگی 
جبران می شــود گفت: در حال حاضر هیچ محدودیتی وجود ندارد و ما 
گاز را در بخش ها جا به جا می کنیم به عبارتی هــم اکنون نیروگاه ها از 

گاز استفاده می کنند اما سیمانی ها باید از سوخت دوم استفاده کنند.
به گفته عقلی محدودیت های ایجاد شــده به معنای آن است که ما این 
میزان گاز را از بخشــی به بخش دیگر انتقــال می دهیم یعنی از بخش 

نیروگاهی به بخش مردمی و صنایع غیر عمده انتقال پیدا می کند.
سرپرست دیسپچینگ شرکت ملی گاز خاطر نشــان کرد: صنایع غیر 
عمده هم در حال اســتفاده از گاز هســتند و بخش پتروشــیمی ها در 
کمترین میزان مصرف قرار می گیرند که با این حال تولید خود را ادامه 
می دهند.عقلی در رابطه با ناترازی گاز خاطر نشان کرد: مسأله ای به نام 
کســری گاز وجود ندارد بلکه مسئله ســبد نامناسب سوخت در کشور 
است که وابســتگی به گاز را افزایش می دهد، به عبارتی وابستگی برق 
به گاز منجر به ناترازی می شود.وی توضیح داد: خوراکی که فولادی ها 
دریافت می کنند ۴۳ میلیون متر مکعب است و در کنار آن برای تأمین 
برق فولادی ها ۲۸ میلیون متر مکعب گاز لازم اســت که در مجموع به 
۸۰ میلیون متر مکعب می رسد. بنابراین نمی توان کسری و ناترازی گاز 

در نظر گرفت و باید برق سوخت های دیگر را جایگزین گاز کند.
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قدرت خرید مسکن برای خانه اولی ها تقریبا به صفر رسیده است

گزارش عجیب دولت: قیمت مسکن ریخت

 مریم فکــری  تازه تریــن آمارها دربــاره بازار 
مسکن در حالی منتشر شد که برخی کارشناسان 
عنوان می کنند رکود شدید تقاضا، به شدت بازار 

را درگیر کرده است.
 بررسی روند بازار مسکن، از رکود شدید در خرید 
و فروش حکایت دارد؛ به طوری مشاوران املاک 
عنوان می کننــد قیمت بالای مســکن در حال 
حاضر فقط یک دســتاورد را داشته است؛ این که 

کسی توان خرید مسکن ندارد.
به بــاور آن ها، اگر قیمتــی هم در بازار مســکن 
کاهش یافته، به دلیل اتفاقی در سیاســت گذاری 
مســکن نبوده، بلکه نبود خریدار و افت شــدید 

قدرت خرید، عامل این موضوع بوده است.
با این حال، براساس گفته فعالان بازار مسکن، در 
حال حاضر قدرت خرید برای خانه اولی ها تقریبا 
به صفر رسیده است و اگر هم کسی در بازار خرید 
و فروش ملک وارد شود، بیشــتر به دنبال تبدیل 

متراژ ملک خود است.

چرا مردم دیگر خانه نمی خرند؟
فرشید پورحاجت، کارشناس بازار مسکن اعتقاد 
دارد؛ شــرایط مالی مــردم برای خرید مســکن 
مناســب نیســت و همین موضوع باعث شده که 
مسکن در ماه های گذشــته حتی کاهش قیمت 

داشته باشد.
به اعتقاد او، در حال حاضر قشــر مصرفی و قشــر 
کارمنــد و کارگر، دیگــر نمی تواننــد به همین 

راحتی صاحب مسکن شوند.
پورحاجت متذکر می شود: به طور معمول جبران 

کمبود نقدینگی مــردم برای خرید مســکن به 
دو شــیوه بود؛ افزایش وام های بانکــی و افزایش 
دســتمزد و حقوق. این در شــرایطی است کت 
هم اکنون وام های بانکی، شرایط مناسبی را برای 
متقاضیان مســکن فراهم نمی کند. این مسائل 
باعث شده که توان خرید مســکن مردم کاهش 

پیدا کند.
شهریار شــقاقی، عضو هیات علمی دانشگاه آزاد 
اسلامی نیز معتقد است: وضعیت فعلی بیانگر آن 
اســت که مردم پول لازم برای تهیه خانه را ندارند 
و قیمت های بازار نیــز کاملًا کاذب اســت. بازار 
مســکن باید به شکلی تنظیم شــود که متناسب 
با دخل وخرج مردم باشــد و شاهد کاهش قدرت 

خرید آن ها نباشیم.

روایت رسمی دولت از بازار مسکن
با وجود چنین شــرایطی، آمارهــای جدید بانک 
مرکزی از تغییرات قیمت مسکن در تهران جالب 
است. براســاس گزارش رسمی دولت، در آبان ماه 
ســال ۱۴۰۲، تعــداد آپارتمان های مســکونی 
معامله شــده در شــهر تهران به ۳.۶ هزار واحد 
مسکونی رسیده که نسبت به ماه مشابه سال قبل 

۵۵.۱ درصد کاهش یافته است.
همچنین در این ماه، متوســط قیمــت خرید و 
فروش یک متــر مربع زیربنای واحد مســکونی 
معامله شــده از طریق بنگاه های معاملات ملکی 
شــهر تهران ۷۵ میلیون تومان بــود که حاکی از 
کاهش ۰.۴ درصدی نســبت به ماه قبل و افزایش 
۶۲.۲ درصدی نســبت به مدت مشابه سال قبل 

است.بررســی توزیع تعداد واحدهای مسکونی 
معامله شده در آبان ماه سال جاری در شهر تهران 
به تفکیک عمر بنا حاکی از آن است که واحدهای 
تا ۵ سال ساخت با ســهم ۲۸.۶ درصد بیشترین 

سهم را به خود اختصاص داده اند.
ضمن اینکــه توزیع تعداد معاملات انجام شــده 
بر حســب مناطق تهران در آبان ماه سال جاری 
حاکی از آن است که از میان مناطق ۲۲ گانه شهر 
تهران، منطقــه ۵ با ســهم ۱۴.۷ درصدی از کل 
معاملات بیشترین تعداد قراردادهای مبایعه نامه 
را به خود اختصاص داده است. همچنین مناطق 
۱۰،۲ و ۴ به ترتیب با ســهم های ۹.۲، ۸.۲ و ۷.۵ 

درصدی در رتبه های بعدی قرار گرفته اند.
بررســی های بانک مرکزی نشــان می دهد، در 
میان مناطق ۲۲ گانه شهرداری تهران، بیشترین 
متوســط قیمت یک متر مربع زیر بنای مسکونی 
معامله شده معادل ۱۳۵ میلیون تومان به منطقه 
۳ و کمترین آن با ۳۵ میلیون تومان به منطقه ۱۸ 

تعلق داشته است.

شاخص اجاره در تهران چه تغییری کرد؟
گفتنی اســت، در ماه مورد بررسی، رشد شاخص 
کرایه مســکن اجاری در شــهر تهــران و در کل 
مناطق شهری نسبت به ماه قبل به ترتیب معادل 

۲ و ۳ درصد بوده است.
رشد نقطه به نقطه شاخص مزبور در آبان ماه سال 
جاری در شهر تهران و کل مناطق شهری نسبت 
به ماه مشــابه ســال قبل به ترتیب ۵۱.۶ و ۵۷.۷ 

درصد است.

نشســت خبری برگزاری مجامع شرکتهای    خریدار 
استانی ســهام عدالت با حضور رئیس ســازمان بورس 
برگزار شد.مجید عشقی رئیس سازمان بورس در نشست 
خبری برگزاری مجامع شــرکت های ســرمایه گذاری 
ســهام عدالت گفت: تخصیص ســهم عدالت دچار عدم 
تصمیم گیری و توقف شــد و این وظیفه به شورای عالی 

بورس سپرده شد.

عشقی افزود: هدف این اســت که در ۳۶ شرکت بورسی 
و ۱۳ شرکت بورســی مجامع برگزار شــود، اکنون بعد 
۳ از سال مجامع می خواهد برگزار شــود، گام های اولیه 
برای برگزاری مجامع برداشــته خواهد شد. باید حضور 
حداکثری را برای مجامع شــرکت های اســتانی سهام 
عدالت داشته باشیم. این مجامع ۵۵ میلیون نفر را درگیر 

خواهد کرد و کار بسیار سختی است.
رئیس ســازمان بــورس افــزود: بــا توجه بــه این که 
شــرکت های اســتانی نهاد مالی هســتند باید مقررات 

شرکت های مالی رعایت شود.
وی تصریح کرد: سهامداران می توانند به صورت مستقیم 
در مجامع حضور داشــته باشــند، مجامع هم به صورت 
حضوری و هم به صورت الکترونیکی است، اما رأی گیری 

بر اساس روند الکترونیکی است.
عشــقی ادامه داد: در سال های گذشــته مجامع تعاونی 
استانی با حضور تعداد کمی برگزار شــده بود مثلًا برای 
شرکت سهامدار ۱۰۰ هزار نفری ،۱۰ نفر تصمیم گیری 

می کردند، اما اکنون باید ظرفیت به ۲۰ درصد برســد با 
این کار به این شــرکت ها اجازه دادیم امین دارایی مردم 

در سهام عدالت باشند
به گفته رئیس سازمان بورس، کانون سهام عدالت باید از 
اعضای هیئت مدیره شرکت های استانی انتخاب شوند، 
هدف این است که اداره پرتفوی ســهام عدالت به دست 

شرکت ها و کانون سهام عدالت باشد.
وی افزود: یکی از بندهای مصوبه این اســت که هم زمان 
درگیر ۳۰ استان نشویم، از ۲ اســتان به صورت پایلوت 
آغاز کنیم.شرکت های سرمایه گذاری استانی می توانند 
علی الحســاب مبلغی برای شــرکت های تعاونی جهت 
برگزاری مجامع پرداخت کننــد و این مبلغ باید به تأیید 

سازمان بورس نیز برسد.
در ادامه ولی الله جعفــری رئیس اداره ناشــران بورس 
گفت: ســهامدارانی کــه در مجامع حضــور دارند باید 
سجامی باشند از ۳۱ اســتان، ۲۸ اســتان نزد سازمان 
بورس به ثبت رســیدند، زمان بازگشــایی نمادها هنوز 

مشخص نیست، باید شرکت استان البرز از استان تهران 
تفکیک شود.

عشــقی ادامه داد: بحث فروش ســهام عدالت هم کلیت 
بازار را تحت تأثیر می گذارد و هم ممکن است ارزش این 
شرکت ها را کاهش دهد. فروش ســهم ها باید به تدریج 
انجام شود زیرا بازگشــایی سریع، فشار فروش عجیبی را 

در بازار سهام ایجاد می کند.
عشــقی در واکنش به بســته بودن ۶۰۰ روز نمادهای 
ســهام عدالت گفت: دغدغه ما هم بازگشایی است، برای 
بازگشایی سهام ۶۰۰ همت ســهام عدالت، بازارگردان 
های خوبی نیز انتخاب کرد اکنــون بازارگردان ها فقط 

۲ همت منابع دارند که بسیار ناچیز است.
عشقی در پاسخ به مشــمولان جدید سهام عدالت گفت: 
ایثارگــران، اعضای بهزیســتی و کمیته امــداد که ۵ تا 
۶ میلیون نفر هستند مشــمولان جدید سازمان بورس 
هستند اما مشمولان جدید دیگر باید در دولت و سازمان 

خصوصی سازی بررسی و تأیید شود.

بانک

بانک مرکزی رژیم صهیونیستی 
با اذعان به عواقــب بزرگ جنگ 
غزه بــرای اقتصــاد ایــن رژیم 
گفت که ســایه عــدم اطمینان 
بر ســر اقتصاد موجب آســیب 
به فعالیت هــای اقتصــادی در 

سرزمین های اشغالی شده است.
بانک مرکزی رژیم صهیونیستی: 
سایه عدم اطمینان بر سر اقتصاد 

آسیب زاست
 بانک مرکزی رژیم صهیونیستی 
اعلام کرد که جنــگ غزه عواقب 
بزرگــی دارد و میــزان عــدم 
اطمینــان نســبت بــه اقتصاد 
اســرائیل بــا توجه بــه عمق و 
مدت زمــان جنگ بســیار زیاد 
اســت و همین باعث آســیب به 

فعالیت های اقتصادی می شود.
ایــن بانک شــامگاه دوشــنبه 
در بیانیــه ای اعــلام کــرد که 
شــاخص های مختلف اقتصادی 
از ابتدای جنگ نشــان از کاهش 

اقتصادی  فعالیت های 
دارد. بــا این حال بانک 
مرکزی تصمیم گرفت 
که نرخ بهــره را بدون 
تغییــر در ۴.۷۵ درصد 
نگه دارد.بانک مرکزی 
رژیــم صهیونیســتی 

تورم این رژیــم را با وجود کاهش 
شدید ارزش پول )شکل( در هفته 
های اول جنگ، همچنان بالاتر از 
هدف خواند و گفــت: با این حال 
خطر کاهش ارزش شــیکل، به 
دنبال نوســانات اخیر در نرخ ارز، 
همچنان ریســک تورم مالی را به 

همراه دارد.
از ســوی دیگــر اداره تحقیقات 
بانک مرکزی رژیم صهیونیستی 
پیش بینی خود را از رشــد تولید 
ناخالــص داخلی در ســال های 
۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ بــه ۲ درصــد 
کاهش داد و گفت که هزینه های 
کابینه این رژیم بــرای جنگ به 

حــدود ۱۶۰ میلیارد 
شکل خواهد رسید.

انتظار می رود نســبت 
تولیــد  بــه  بدهــی 
ناخالــص داخلی رژیم 
در  صهیونیســتی 
ســال ۲۰۲۳ به حدود 
۶۳ درصــد و در ســال ۲۰۲۴ به 
۶۶ درصد برســد.بانک مرکزی 
رژیــم صهیونیســتی همچنین 
گفت که در شــرایط جنگ علیه 
غــزه، مشــکلاتی در خصوص 
فعالیت های حوزه مســکن این 
رژیم وجود دارد و  قیمت مسکن 
از آغاز عملیــات طوفان الاقصی 
۰.۳ درصد کاهش یافتــه و بازار 
رژیم صهیونیســتی هم شــاهد 
کاهش اعتبار بانکی به بنگاه های 

کوچک و خرد بوده است.
امیر یارون، رئیس بانک مرکزی 
رژیم صهیونیســتی هم دیشب 
گفته اســت: ما در بحبوحه هفته 

هشــتم جنــگ شمشــیرهای 
آهنین )طوفان الاقصی( هستیم. 
صرف نظــر از مســائل امنیتی، 
جنــگ پیامدهــای اقتصــادی 
بزرگی دارد که بر فعالیت واقعی 

و بازارهای مالی تأثیر می گذارد.
وی افزود: البته میزان بلاتکلیفی 
اقتصادی این روزها در اســرائیل 
به حوزه امنیتی و نحوه توســعه 

جنگ در جبهه  مرتبط است.
خبرگــزاری بلومبــرگ واقع در 
آمریکا هم به نقل از یک شــرکت 
مشــاوره گــزارش داده اســت 
کــه هزینه هــای کابینــه رژیم 
عملیات  بــرای  صهیونیســتی 
نظامی در نوار غزه به ۴۸ میلیارد 

دلار خواهد رسید.
این خبرگــزاری همچنین تاکید 
کرد که کســری بودجــه رژیم 
صهیونیســتی ممکن است به نهُ 
درصد تولیــد ناخالص داخلی آن 

برسد.
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فرزین:
ناترازی بودجه و بانک ها به هم وابسته  است

رییس کل بانک مرکزی گفت: کســری بودجه دولت منجر به ناترازی 
می شــود و اینگونه نیســت که صرفاً ناترازی بانک ها منجر به کسری 

بودجه شود؛چون ناترازی دولت و بانک ها به یکدیگر وابسته اند.
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در خصوص موضوع ناترازی 
بانک ها و اقدامات انجام شده، گفت: در خصوص ناترازی بانک ها ما سه 
مؤسســه را که قبلًا گفته بودیم تعیین تکلیف می کنیم، تقریباً تعیین 
تکلیف شده اســت. یکی از آنها اعلام انحلال کردیم، دوتای دیگر را هم 

هر وقت که لازم شد اعلام خواهیم کرد.
وی افزود: در خصــوص بقیه بانک ها که نــا ترازی داشــتند ما برنامه 

اصلاحی داشتیم و الان در حال اجرای برنامه های اصلاحی هستیم.
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص تأثیر ناترازی بانک ها در ایجاد رشد 
نقدینگی تصریح کرد: باید گفت کسری بودجه دولت است که منجر به 
ناترازی شده و اینگونه نیست که صرفاً ناترازی بانک ها منجر به کسری 

بودجه شود. چون ناترازی دولت و بانک ها به یکدیگر وابستگی دارند.
فرزین ادامــه داد: ناترازی دولت به بانک ها منتقل می شــود و این طور 
نیســت که فقط ناترازی بانک ها به دولت منتقل شــده و منجر رشــد 

نقدینگی شود. ضمن آنکه منشأ ناترازی دولت نیز چیز دیگری است.

بانک مرکزی اعلام کرد
کاهش قیمت خانه به متری ۷۵ میلیون

بانک مرکزی اعلام کرد که متوســط قیمت یک متــر مربع بنای واحد 
مســکونی معامله شــده در شــهر تهران در آبان  امســال ۷۵ میلیون 
و ۷۷۰ هزار تومــان بوده که نســبت به ماه قبــل ۰.۴ درصد کاهش را 
نشان می دهد که باتوجه به افزایش ۱۴.۸ درصدی معاملات در این ماه، 
آرامش نسبی در بازار معاملات مسکن شــهر تهران طی ماه های اخیر 

برقرار شده است.
 در آبان ماه ســال ۱۴۰۲، تعداد آپارتمان های مسکونی معامله شده در 
شهر تهران به ۳.۶ هزار واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل و ماه 
مشابه سال قبل به ترتیب ۱۴.۷ درصد افزایش و ۵۵.۱ درصد کاهش را 

نشان می دهد. 
همچنین در این ماه، متوســط قیمــت خرید و فروش یــک متر مربع 
زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی 
شهر تهران ۷۵۷.۷ میلیون ریال بوده که حاکی از کاهش ۰.۴ درصدی 

نسبت به ماه قبل است.

گفتنی اســت؛ گزارش »تحولات بازار معاملات مسکن شهر تهران در 
آبان ماه سال ۱۴۰۲« که برگرفته از آمارهای خام سامانه ثبت معاملات 
املاک و مستغلات کشور است، توســط اداره بررسی ها و سیاست های 

اقتصادی بانک مرکزی تهیه و منتشر شده است.

وعده صدور سند مسکن ویژه ۹ ساله شد!
با وجود آن که افتتاح پروژه ملی مســکن ویژه تهرانسر وارد نهمین سال 
شده است، شهرداری منطقه ۲۱ هنوز اسناد ۲۱۰۰ واحد مسکونی این 

پروژه را صادر نکرده است.
 هر بار که ساکنان مسکن ویژه تهرانسر با پیگیری های مکرر یا تجمعات 
اعتراضی خواستار عمل کردن شهرداری به وظایف خود و صدور اسناد 
شدند، شهردار منطقه وعده داد به زودی این مشکل برطرف می شود و 
اسناد ۲۱۰۰ واحد مسکونی این پروژه صادر خواهد شد، اما آن طور که 
متقاضیان می گویند با وجود گذشت نزدیک به ۹ سال این وعده عملی 

نشده است.
آخرین بار شــهردار کنونی تهرانســر قول داده بود نهایتا تا اردیبهشت 

امسال این سندها صادر شود اما باز هم خبری از انجام به این وعده نشد.
گلایه ساکنان مســکن ویژه از شهرداری تهرانســر به همین یک مورد 
ختم نمی شود؛ آن ها از مسئولان شــهرداری به دلیل بی توجهی کامل 
به وظایف و مســئولیت های خود نیز گلایه زیادی دارند. شــهرداری 
منطقه با وجود گذشت ۹ سال از افتتاح این پروژه هنوز نسبت به نصب 
دست انداز در خیابان های این پروژه مســکونی اقدامی نکرده و همین 
امر باعث شده مسکن ویژه تهرانســر به محلی شبیه پیست اتومبیلرانی 
و موتورسواری تبدیل شود و برخی افراد حتی تا نیمه های شب با انجام 

این کار مخل آرامش و امنیت شهرواندان ساکن در این پروژه شوند.
شهرداری تهرانســر همچنین در اقدامی عجیب، فضایی  که در پارک 
این پروژه از زمان افتتاح و طبق نقشــه  اداره کل راه و شهرسازی تهران 
مختص به پارکینگ وسایل نقلیه بوده را برای درآمدزایی به زمین چمن 
مصنوعی فوتبال تبدیل کرده و همین موضوع باعث شــده سر و صدای 
بسیار زیاد حاصل از آن در هر ساعت از شبانه روز مخل آرامش ساکنان 

شود.
شهرداری تهرانســر پس از نزدیک به ۹ ســال توجهی به درخواست های 
ســاکنان این پروژه بر خلاف موارد مندرج شــده در قرارداد اداره کل راه 
و شهرسازی با خریداران مســکن ویژه همچون ایجاد بازار میوه و تره بار، 
ایســتگاه تاکســی و اتوبوس، نصب ســرعت گیر و تابلوهای راهنمایی و 
رانندگی و موارد دیگر ندارد اما با هدف درآمدزایی، مدت هاست بخشی از 
زمین های خالی آن را با ایجاد بازارهای هفتگی در اختیار فروشندگان قرار 

می دهد که این موضوع نیز مشکلاتی را برای ساکنان بوجود آورده است.
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